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فازِ اصلاح و احتیاطِ بورس!

یک تحلیلگر بازار سرمایه  در گفتگو با »تدبیر تازه « به چرایی 
روند اصلاحی بورس در این روزها پرداخت

گپ
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گزارش

پـایـان فـرش  ایرانـی؟

 صادرات فرش دستباف ایرانی
 ۹۸ درصد کاهش یافت

3

گزارش

 کنترل   قیمت   مسکن 
از طریق اصلاح  زمانی

یک کارشناس بازار مسکن در گفتگو با 
»تدبیر تازه« مطرح کرد:
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روایت غیرعلمی
 از ابـردزدی

شمالی ها هم از تهران
 ابر دزدی کردند!
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 تورم روی دور تند

 آمار تلخ از اقتصاد ایران از عمیق تر شدن 
تورم خبر می دهد

3

چهـارمیـن سال متوالی 
خشکسالی در ایران

رونمایی  از  نخستین 
شهر هوشمند  مازندران

 شهردار جهادی امام زاده عبدالله از  اجرای پروژه فیبرنوری خبر داد

 جعفر ســهرابی روزنامه نــگار -  مهندس مهدی 
حسن نژاد شهردار جهادی امام زاده عبدالله اعلام کرد با اجرای 
پروژه فیبرنوری در این شــهر، چلچراغ شــهرهای مذهبی، 
فرهنگی به عنوان نخســتین شــهر هوشمند استان پهناور 
مازندران معرفی گردید.به گزارش خبرنگار ما شهردار جوان 
و کارنامه دار امام زاده عبدالله طی گفت و گویی با اشاره به تفاهم 
نامه ای با شرکت مخابرات مازندران که طی آن اجرای پروژه 
عظیم فیبرنوری در این شهر کلید خورد گفت: این تفاهم نامه 
با حضور امام جمعه محترم جناب حجت الاسلام والمسلمین 
حسین زاده برسمنانی، آقای دکتر حاجی پور نماینده محترم 
مردم آمل در مجلس شــورای اســلامی، آقای دکتر زارعی 
معاون اســتاندار و فرماندار ویژه شهرســتان و آقایان ضربی 
بخشدار، مهندس سلطانی رییس اداره مخابرات شهرستان، 
اعضای شورای اسلامی شهر و دیگر مدیران ادارات، نهادها 

و ســازمان های شهرســتان آمل بین دکتر نوروزی مدیرکل 
مخابرات اســتان و اینجانب امضا شــد.وی مبلغ این پروژه را 
بالغ بر دویست میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: چنانچه خاطر 
نشــان گردید شهر مذهبی، فرهنگی امام زاده عبدالله با این 
پروژه اولین شهر هوشمند استان مازندران معرفی گردید که 
این رخداد بزرگ می تواند گام مهمی در توســعه فراگیر این 
شهر داشته و مردم بزرگوار این شهر نیز با اجرای آن می توانند 
از خدمات بیشــماری بهرمند گردند بنابراین افتخار داریم تا 
از طرف ششــمین دوره پارلمان شــهری و خادمان مردم در 
شهرداری این اتفاق خجسته را تحفه ای تلقی کنیم خدمت 
یکایک شــهروندان عزیزی که همیشه حامی و پشتیبان ما 

بوده و هستند.  
منبع پایگاه خبری تحلیلی خط سوم اخبار  

7

»  تدبیر تازه  «  از وضعیت هشدار دهنده کمبودمنابع آبی 
کشور گزارش می دهد



2 هـفـتـهنــامـه

سه شنبه
3 بهمن1402 

سال هفتم
شماره 344
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اتحادیــه اروپــا پس از آغاز جنگ اوکراین، بیش از پیش به فکر 
تقویت بنیه دفاعی و افزایش توان نظامی خود افتاده است. این 
اتفاق البته یک زمینه قدیمی تر هم دارد و آن ترس از دســت 
دادن حمایت نظامی ایالات متحده است. ایالات متحده در زمان 
آقای ترامپ چندباری اعلام کرده بود که اگر هزینه های دفاعی 
که اعضای ناتو موظف به پرداخت هستند انجام نشود، آمریکا 

در رویکرد نظامی خود در قبال اروپا تجدید نظر خواهد کرد.
کنفرانس دفاعی آژانس اروپا )EDA( در آخر نوامبر یک جلسه 
مهم و راهبردی برای آینده برنامه های دفاعی اتحادیه اروپا بود. 
خانم فن درلاین در این نشســت از مسئولیت استراتژیک دفاع 
از اروپا و دفاع از اوکراین سخن به میان آورد. او بیان داشت که 
این موضوع مستلزم همکاری بسیار بیشتر بین کشورهای عضو 
و معکوس کردن روند تهیه تجهیزات دفاعی بیشــتر از خارج 
از اتحادیه اروپا است. فن درلاین استدلال کرد که کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا که تجهیزات را از خارج از اتحادیه اروپا تهیه 
می کننــد، آینده بلندمدت پایگاه صنایع دفاعی اروپا را تضعیف 
می کنند. او همین طور بیان داشــت که این ســرمایه گذاری ها 
بایــد بــرای تقویت نوآوری اروپایی و حفظ صنعت آن در مواقع 
بحرانی مورد استفاده قرار گیرد و افزود: »اروپا باید بیشتر، بهتر 

و با هم هزینه کند«.
این صحبت ها در ادامهٔ سخنرانی سالانه او در پارلمان اروپا بود. 
در آنجا نیز خانم فن درلاین اشــاره داشــت که باید یک بلوک 
دفاعی اروپایی تشــکیل شــود و استراتژی صنایع دفاعی اروپا 
را مطرح کرد. این اســتراتژی به دنبال تقویت تولید تجهیزات 
حیاتی و کلیدی اســت و به دنبال اســتقلال کامل اروپا در همهٔ 
مراحل آن اعم از طراحی تا لجستیک و زنجیره تأمین، ساخت 
و تولید است، این طرح شبیه به قانون تولیدات دفاعی اروپا است 
که کارگروه اجرایی اتحادیه اروپا مســئولیت آنرا به عهده دارد. 
همچنین به ایده سرمایه گذرای دفاعی اروپا نزدیک است طرحی 
که بخاطر مسائل مالیاتی و بسته های تشویقی با توجه به عدم 
شفافیت آن به تعویق افتاده بود. فن درلاین نگاهی جاه طلبانه 
به این اســتراتژی دارد و معتقد اســت که نباید فقط به مســائل 
دفاعــی یا تولید مهمــات نظامی اکتفا کرد و باید به حوزه های 
پرچالش تری مانند فضا و امنیت سایبری نیز ورود کرد و برای 

این حوزه ها نیز به تدوین راهبرد پرداخت.
این یک جاه طلبی بزرگ و جدید برای اروپا است، آن ها پیش 
از ایــن و طبــق هدف گذاری آژانس دفاعی اروپا باید در تهیه و 
تأمین ۳۵ درصد تجهیزات نظامی خود کفا می شــدند که این 
موضوع از ســال ۲۰۰۶ که ۱۸ درصد بود تغییری نکرده اســت. 
در واقــع رونــد تحول در صنایع دفاعی اتحادیه اروپا در بهترین 

حالت به کندی پیش می رود.
بلند پروازی برای آینده؟ ��

تا پیش از جنگ روسیه اکثر برنامه های دفاعی اروپا کوتاه مدت 
و برای تأمین نیازهای مقطعی بود. اما پس از شروع این جنگ 
ضرورت های مسائل دفاعی و نظامی برای اتحادیه اروپا بیش 
از پیش مشــخص شده و برنامه ها و طرح های بلند مدتی برای 
رفع این ضعف در حال تدوین و ارائه اســت. یکی از مهم ترین 
ای برنامه ها اســتراتژی صنایع دفاعی اروپا است، همانطور که 
گذشت این طرح به دنبال استقلال دفاعی در اروپا است. مجری 
این طرح کمیسیون اروپا است و از سال آینده میلادی رایزنی با 

اعضا دربارهٔ نحوهٔ کار این برنامه شروع خواهد شد.
درباره اهمیت این طرح میشل رئیس شورای اروپا بیان داشت 
که صنعت دفاعی اتحادیه اروپا »موتور امنیت ما« اســت و به 
یک بازار واحد »با عملکرد مناسب« نیاز دارد. وی بیان داشت 
که برنامه ریزی شــده ۶۰۰ میلیارد یورو )۶۵۳ میلیارد دلار( در 
سرمایه گذاری های دفاعی کشورهای عضو در دهه آینده انجام 
شود که باید در نهایت به اتحادیه اروپا اجازه دهد تا از تکه تکه 
شــدن تقاضــا و عرضه جلوگیری کنــد و هم چنین این پیام به 

تولید کنندگان ارسال شود که »تولید از شما و خرید از ما«.
چالش ها ��

همواره چنین برنامه های بلند پروازانه ای مخالفان و چالش های 
جدی با خود به همراه دارند. در این باره نیز برخی کشــورهای 
عضو چندان به آن خوش بین نیســتند. کشــورهای فرانســه، 
ایتالیا، ســوئد و آلمان در نامه ای به کمیســیون از قدرت گرفتن 
و افزایش اختیارات کمیســیون ابراز نگرانی کردند و پیشــنهاد 
دادند کمیســیون به موضوع توســعه ابزارها و چرخه طول عمر 
آنها بیشــتر توجه کند تــا در اختیار گرفتن قدرت های اجرایی.
در کنار آن کشــورهای عضو چندان رغبتی به افزایش بودجه 
دفاعی کمیســیون ندارند و بدون تأمین بودجه لازم بعید اســت 
که این طرح راه به جایی ببرد. هم چنین بسیاری از کشورهای 
اروپایی دارای نیروهای مســلحی هستند که عمیقاً با دکترین، 
اســتانداردها و تجهیزات ناتو که بیشــتر آنها از ایالات متحده 
خریداری شده است، ادغام شده اند، کشورهای کوچکتر نیز در 
برابر فشــار برای خرید محصولات اروپایی مقاومت می کنند. 
آن ها نگران این هســتند که محصولات اروپایی با تجهیزات 
موجود آنها سازگاری نداشته باشند. علاوه بر این، شرکت های 
دفاعــی اروپایی خود عمیقاً در زنجیره تأمین پیمانکاران اصلی 
آمریکایــی جــای گرفته اند و ایــن تردیدها را در مورد اینکه آیا 
برنامه های اروپایی مزایای صنعتی مشــابهی ارائه می دهند یا 
خیر، ایجاد می کند.در کنار این تردیدها ســال آینده انتخابات 
پارلمان اروپا انجام می شود که نتایج آن می تواند تأثیر مستقیمی 
بر برنامه های اتحادیه اروپا بگذارد به ویژه که احزاب راســتگرا 
و مخالف اتحادیه در حال قدرت گرفتن هســتند. علاوه بر این 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا نیز در پیش است که نتیجهٔ آن 
می تواند اثرات ملموسی بر راهبرد دفاعی اتحادیه اروپا بگذارد.

جاه طلبی های خانم رئیس!

بسیاری از 
ناظران تصور 
می کنند که 
زندگی سیاسی 
»بی بی« به 
زودی به پایان 
خواهد رسید. 
اما نتانیاهو 
برای حفظ 
قدرت مبارزه 
خواهد کرد. 
نتانیاهو که با 
اتهام نقض 
اعتماد، رشوه 
و کلاهبرداری 
مواجه است، 
تلاش دارد 
تا از محاکمه 
برهد. او پیشتر 
پیشنهاد کرده 
که تحقیقات 
درباره 
شکست های 
کابینه قبل از 
حمله حماس 
را سازماندهی 
کند
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از آن جــا کــه درآمد خانوارها بر اثر تــورم کاهش می یابد، آن ها 
مجبور به کاهش مصرف شدند و بسیاری از خانورها را به عمق 
فقر سوق داده است.جامعه ایران چندین سال است که روزهای 
ســختی را می گذراند. از مســایل اقتصادی و معیشــتی گرفته تا 
محدودیت های اجتماعی، عرصه را تنگ تر کرده است. از سویی، 
نظام حکمرانی به نظر می رسد نه تنها در رفع نیازها و خواست های 
مردم اقدام نکرده که به تعبیر برخی کارشناسان، بعضا در تقابل با 
خواست های آن ها قدم برداشته است.اکنون هر سال مبالغ زیادی 
صرف تحصیل افراد متخصص می شود. راه و پروژه های عمرانی 
ساخته می شود. دولت ها می آیند و می روند و هدف نهایی تمامی 
این ها، افزایش رفاه عمومی است. یکی از مهم ترین شاخص های 
تاثیرگذار بر سطح رفاه، میزان مصرف کالاهای خوراکی از سوی 
خانور است. سیاست هایی که در اقتصاد و جامعه اعمال می شود، 

مستقیما بر مصرف و سطح رفاه افراد جامعه اثرگذار است. به همین 
ترتیب، احتیاط و سنجش مدام سیاست ها و آثار آن ها از الزامات 
سیاســت گذاری و تصمیم گیری به شمار می آید.بانک جهانی در 
گزارشــی، تصویر نگران کننده ای از وضعیت درآمدها و مصارف 
خانوارهای ایرانی ارائه کرده است. این گزارش که در نوامبر ۲۰۲۳ 
منتشــر شده، مربوط به سال ای ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۰ است. اطلاعات 
این گزارش برمبنای داده های ســالانه بودجه خانوار تهیه شــده 
که نشان می دهد خانوارهای ایرانی در طول این سال ها چگونه 
درآمد خود را از دست داده اند. این گزارش با استناد به یک سری 
داده هــا به روند فقر، عوامــل تعیین کننده و محرک های فقر در 
ایران می پردازد. در دهه گذشته رشد اقتصاد ایران بی ثبات بوده 
و عمدتا منفی بوده است. تحریم ها تاثیر اقتصادی قابل توجهی 
داشــته اســت. دوره های پی در پی تحریم های اعمال شده علیه 

ایران باعث کاهش قابل توجه تولید ناخالص داخلی شده است. 
عدم رشــد اقتصادی با تورم بالا همراه شــده است که به کاهش 

قدرت خرید در شرایط واقعی کمک کرده است.
بــا نگاهی به توزیع مصــرف خانوارها، فقیرترین در دوران رکود 
بیشترین آسیب را متحمل شدند و در دوره های رونق اقتصادی 
کمترین نفع را بردند. دهک های فقیر مجبور شده اند برای درآمد 
خود به طور فزاینده ای به دستمزدها و درآمدها خوداشتغال متکی 
باشند، زیرا ارزش یارانه های نقدی کاهش یافته است.در دوره های 
کاهش رشد اقتصادی، افزایش فقر ناشی از کاهش ارزش واقعی 
درآمد حاصل از دســتمزدها و خوداشتغالی بود. بر همین اساس، 
از آن جــا کــه درآمد خانوارها بر اثر تــورم کاهش می یابد، آن ها 
مجبور به کاهش مصرف شدند و بسیاری از خانورها را به عمق 

فقر سوق داده است.

 پایانِ 
»بی بی« ؟

 آمریکا 
بر سر دو راهی

گروه بین الملل: در شــرایطی که تداوم درگیری ها میان 
اسرائیل و حماس موجب افزایش تنش ها در بخش های 
دیگر خاورمیانه شده، گروهی از ناظران با رد ایده رهبری 
غزه توسط تشکیلات خودگردان پس از کنار گذاشتن 
حماس، بر این باورند که تنها ایالات متحده قادر است 
با لحاظ کردن واقعیت معادلات حاکم بر منطقه، راهی 
برای پایان درگیری ها و بازگشت ثبات بیابد. در همین 
راستا، آرون دیویو میلر و دانیل کورتزر با انتشار یادداشتی 
در نشــریه فــارن افرز بر این مقولــه تاکید کردند که 
واشــنگتن برخلاف گذشــته پلن و نقشه راهی برای 
خروج از بحران غزه ندارد و همین مقوله صرفاً زمینه 

را برای افزایش درگیری ها هموار می کند.
در ادامه این یادداشــت تاکید شــده اســت: عجیب 
نیســت که جنگ اســرائیل و حماس در غزه به جای 
کرانه باختری آغاز شد. غزه اغلب در مرکز تنش بین 
اسرائیلی ها و فلسطینی ها بوده: اولین انتفاضه در غزه 
در ســال ۱9۸7 آغاز شــد و در قرن بیست و یکم، غزه 
کانون حداقل شش درگیری مهم اسرائیل و فلسطین 
بوده اســت. اما ائتلاف راست گرای بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر اسرائیل، بر کرانه باختری متمرکز شده و 
تلاش می کند شرایط را برای الحاق خود فراهم کند. 
در نیمه اول ســال ۲۰۲۳، کابینه نتانیاهو با پیشــبرد یا 
تصویب مجوز برای ســاخت ۱۳ هزار واحد مسکونی 
جدید در شــهرک های کرانه باختری، هر گونه امکان 
راه حل دو کشــور را غیرممکن تر کرد. این واقعیت که 
نتانیاهو مســئول بدترین شکست اطلاعاتی در تاریخ 
اســرائیل هســت، رهبری و نامش را تیره کرده است. 
بســیاری از ناظران تصور می کنند که زندگی سیاسی 
»بی بی« به زودی به پایان خواهد رسید. اما نتانیاهو 
بــرای حفظ قدرت مبــارزه خواهد کرد. نتانیاهو که با 
اتهام نقض اعتماد، رشوه و کلاهبرداری مواجه است، 
تلاش دارد تا از محاکمه برهد. او پیشتر پیشنهاد کرده 
که تحقیقات درباره شکست های کابینه قبل از حمله 

حماس را سازماندهی کند.

در حال حاضر، نتانیاهو اکثریت 74 کرسی در کنست را 
حفظ کرده است و نشان داده که حاضر است هر بهایی 
را به شــرکای افراطی بپردازد تا ائتلاف حاکم خود را 
دست نخورده نگه دارد. در ماه می ۲۰۲۳، کنست بودجه 
نتانیاهو را تصویب کرد و تســلط ائتلاف بر قدرت را تا 
سال ۲۰۲۵ تثبیت. شرایط دولت اضطراری که اسرائیل 
چند روز پس از شروع جنگ ایجاد کرد، تصویب هرگونه 
قانونی غیرمرتبط با پیگرد قانونی جنگ را ممنوع کرده 
است. پس کابینه نتانیاهو احتمالًا برای مدتی باقی خواهد 
ماند. نتانیاهو همچنان تحت فشار عمومی برای کناره 
گیری قرار خواهد گرفت. برخی از رهبران معتبر سابق 
تشکیلات امنیتی اسرائیل از او خواسته اند استعفا دهد. 
بــا ایــن حال، اگر »بی بی« از انجام این کار امتناع کند، 
هیچ مکانیســم روشنی برای برکناری او از سمت خود 

وجود ندارد - حتی اگر دادگاهش از سر گرفته شود.
نتانیاهو اسرائیل را رادیکال تر می کند ��

در ایــن میــان، نتانیاهو در حــال تلاش برای تقویت 
حمایت از شــرکای راســتگرای خود است. از 7 اکتبر، 
شــهرک نشینان افراطی در کرانه باختری در بسیاری 
از حوادث علیه فلســطینی ها دست داشته اند و حداقل 
هزاران نفر - از جمله کل جوامع چوپانی - را مجبور به 
ترک سرزمین خود کرده اند. یک سوم از این اپیزودها 
شــامل کشیدن سلاح گرم توسط شهرک نشینان به 
سوی فلسطینی ها بود. تقریباً در نیمی از کل حوادث، 
ارتش اســرائیل از شهرک نشــینان فعالانه حمایت 
می کرد. اگر ارتش اسرائیل در اهداف جنگی خود موفق 
شود، نتانیاهو حتی می تواند تا حدودی حمایت ها از خود 
را احیا کند. رأی دهندگان اســرائیل قبل از این جنگ 
به ســمت راســت متمایل شده اند. پس حمله حماس 
ممکن است به رادیکالیزه شدن بیشتر جمعیت اسرائیل 
کمک کند. اگر نتانیاهو برای مدت طولانی در قدرت 
بمانــد، وضعیــت در کرانه باختری احتمالًا به وخامت 
ادامه خواهد داد و احتمالًا منجر به قیام فلســطینی ها 
می شود که بخشی از آن توسط شهرک نشینان افراطی 

تحریک می شــود. او همچنین از هر کاری که ایالات 
متحــده تصمیم بگیرد انجام دهد یا نکند، به نفع خود 
استفاده خواهد کرد. اگر بایدن تلاش کند روند صلح را 
احیا کند، نتانیاهو احتمالًا بر آنچه قبلًا به حزب لیکود 
گفته تأکید می کند: اینکه فقط او می تواند ایجاد یک 

کشور مستقل فلسطینی را متوقف کند.
بــرای ایالات متحده، دوراهی های سیاســت به طرز 
وحشتناکی پیچیده به نظر می رسند. اما پس از ۵۶ سال 
اشغال گری بدون هیچ پایانی، این معضلات باید زودتر 
حل شــود. ایالات متحده دو گزینه دارد - یا شرایط را 
برای راه حل دو کشور هموار کند یا با وضعیت پس از 
مناقشه سازگار شود که بدتر از وضعیت موجود است و 
هیچ مشکل اساسی را حل نمی کند، و احتمالًا شرایط 
را برای جنگی دیگر فراهم خواهد کرد. فشــار سخت 
برای راه حل دو حالتی پیچیده خواهد بود. ایالات متحده 
باید به هماهنگ سازی چندین فرآیند حیاتی به طور 
همزمان کمک کند: ایجاد مکانیسم های بازسازی غزه 
برای آماده شــدن برای عملیات در روز خروج ارتش 
اسرائیل، آوردن احزاب فلسطینی بی میل برای کمک 
به حفظ نظم و قانون و ایجاد حکومت موقت در غزه، دور 
نگه داشتن حماس، وادار کردن تشکیلات خودگردان 
برای بازسازی خود به گونه ای که بتواند اعتماد مردم 
فلسطین را دوباره به دست آورد و به نگرانی های امنیتی 

مشروع اسرائیل رسیدگی کند.
آمریکا بر سر دو راهی ��

این اقدام ایالات متحده از نظر سیاســی نیز مخاطره 
آمیز خواهد بود: می تواند تأثیر ناخواسته ای داشته باشد 
و بــه نتانیاهو فرصت مبارزاتــی برای باقی ماندن در 
قدرت بدهد. ایالات متحده با رهبران آسیب دیده ای که 
ممکن است تمایلی به اتخاذ تصمیمات بزرگ نداشته 
باشــند یا ناتوان باشــند، برخورد خواهد کرد. حتی اگر 
نتانیاهو قدرت را ترک کند، به نظر نمی رسد که هیچ 
سیاســتمدار ارشد دیگری در اسرائیل مشتاق در پیش 
گرفتن مسیر صلح باشد. ایالات متحده به عنوان یک 

واسطه صلح بالقوه، فاقد اعتبار است. برای حرکت به 
سمت راه حل دو کشوری، اعراب و اروپایی ها باید به 
نیات و اقدامات ایالات متحده ایمان داشته باشند. وتو 
و عدم رأی ایالات متحده در شــورای امنیت سازمان 
ملــل متحد و مجمع عمومــی در مورد قطعنامه های 
آتش بس بشردوستانه باعث ایجاد اعتماد نشده است.
اما رویکرد جایگزین - امید به بازگشــت به وضعیت 
قبل از 7 اکتبر بدون تلاش جدی ایالات متحده برای 
پیشــبرد چشم انداز صلح پایدار - می تواند بدتر باشد. 
حتی اگر نتانیاهو قدرت را ترک کند، به نظر نمی رسد 
که هیچ سیاستمدار ارشد فعلی در اسرائیل مشتاق در 
پیش گرفتن مسیر صلح باشد. و هیچ رهبر فلسطینی 
با قدرت و وزن سیاســی برای تعامل جدی با اسرائیل 
در پیامدهای درگیری وجود ندارد. برخی از برغوثی به 
عنوان یک رهبر بالقوه فلسطین صحبت می کنند، اما او 
در حال گذراندن پنج حبس ابد به دلیل قتل اسرائیلی ها 
است و هیچ سابقه ای در زندگی سیاسی ندارد که نشان 

دهد او یک صلح طلب خواهد بود.
تحریک تشکیلات خودگردان برای اصلاح خود کاری 
فراتر از توانایی ایالات متحده است. واشنگتن باید در 
هماهنگی با دیگران عمل کند تا تشکیلات خودگردان 
را وادار به انجام کاری کند که دهه ها در برابر آن مقاومت 
کرده است: کمتر اقتدارگرا شود، با فساد مبارزه کند و 
با برگزاری انتخابات جدید برای ریاســت جمهوری و 
شورای قانونگذاری موافقت کند. تحت فشار قرار دادن 
تشکیلات خودگردان برای احیای مشروعیت خود در 
میان فلسطینی ها به تلاش های قابل توجه مصر، اردن، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی - به اصطلاح 
چهارجانبه عربی - و همچنین اتحادیه اروپا که همیشه 
نقش مهمی در نهاد فلســطینی ایفا کرده اســت نیاز 
دارد. بــا ایــن حال، برای تحقق این تلاش چندجانبه، 
بازیگران عربی باید سیاست واضح آمریکایی را ببینند 
که فراتر از غزه است و بر پایان دادن به درگیری چند 

دهه تمرکز دارد.

دیدگاه

گروه سیاســی: موضع گیری شــدید لاوروف علیه حماس موجی از سؤالات را 
در مورد رویکرد روسیه به جنگ میان حماس و اسراییل و حملات وحشیانه 
به غزه به راه انداخته اســت. لاوروف وزیر خارجه روســیه در مصاحبه ای که 
با شــبکه روســیه ۲4 داشت، گفت اهدافی که بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
اسرائیل از جنگ غزه اعلام کرده، در خصوص از بین بردن حماس به عنوان 
یک گروه نظامی و اصولًا به عنوان یک ســازمان، شــبیه غیرنظامی کردن 
)باریکه غزه( است. این بسیار شبیه اهداف ما در اوکراین است... ما باید مراقب 
تاریخ مشترک خود با اسرائیل و قبل از هر چیز، مبارزه با نازی ها باشیم. این 

چیزی است که حقیقتاً ما را از نظر تاریخی متحد می کند.
به نظر می رسد ادعاهای لاوروف علیه گروه حماس بی ارتباط با جایزه یک 
نویسنده مشهور روس نباشد. هفته گذشته ماشا گسن، روزنامه نگار و نویسنده 
روســی-آمریکایی که وضعیت غزه را با محله های یهودی نشــین در دوران 
آلمان نازی، مقایسه کرده بود، موفق به دریافت جایزه ادبی مهمی در آلمان 
شد. این مراسم پیشتر به دلیل اظهار نظر او درباره جنگ اسرائیل و حماس 
به تعویق افتاده بود. اما در نهایت ماشــا گســن با اینکه رژیم صهیونیستی ها 
را به نازی ها تشــبیه کرده بود، توانســت جایزه را ببرد. او گفته بود نوار غزه 
مثل یک محله یهودی نشین در یک کشور اروپای شرقی است که توسط 
آلمان نازی اشغال شده است. در مسکو ماشا گسن یک نویسنده نامطلوب به 
حساب می آید که به ارائه مطالب نادرست درمورد ارتش روسیه متهم است.

از آنجایــی کــه جنگ میان حماس و اســراییل و بمباران غزه توجه جهانی 

را از جنگ اوکراین و روســیه برداشــته اســت، این اتفاق برای پوتین یک 
خوش شانسی به حساب می آید. در حال حاضر دیگه عملیات های تازه روس ها 
در اوکراین در اهمیت بسیار پایین تری در مقایسه با کشته شدن بیش از ۲۰ 
هزار نفر در غزه، متزلزل شــدن قدرت در تلاویو و بحران کشــتی های باری 
در دریای ســرخ دارد. در ابتدای شــروع بحران در غزه، روسیه تلاش کرد با 
وجــود رابطــه نزدیک با تلاویو رویکرد محافظه کارانه ای را در پیش بگیرد. 
برخی از ناظران در ابتدا معتقد بودند نزدیکی مســکو به تهران و کشــورهای 
عربی و نیاز او به ارتباط با کشورهای خاورمیانه در وضعیتی که مسکو تحت 
تحریم اســت باعث این رویکرد شــده. اما گفته های اخیر لاوروف در تازه ای 
را در روابط بین اسراییل و روسیه باز کرده است. با قاسم محبعلی کارشناس 
مسائل خاورمیانه در مورد اظهارات وزیرخارجه روسیه به گفتگو نشسته ایم:

مســکو و تلاویو روابط دیرینه و صمیمانه ای دارند. اما روس ها  ��
پس از وقایع هفت اکتبر هیچ گاه به طور علنی از عملکرد اســرائیل 
در غــزه حمایت نکرده بودند. علــت گفته های لاوروف علیه گروه 

حماس را در چه می بینید؟
روس ها با اســراییلی ها از دیرباز روابط گســترده ای داشته اند و این روابط در 
سال های اخیر بین پوتین و نتانیاهو گسترش پیدا کرده بود. اما اینکه روس ها 
تغییر موضع داده باشــند، ممکن اســت برای این باشد که بخواهند حمایت 
لابی هــای غــرب را احتمالًا با توجه به اختلافاتی که در اروپا و امریکا وجود 
دارد بــه خــود جلب کنند. آن ها عملیات خــود را در حال حاضر می خواهند 
به حالــت تهاجمــی در بیاورند و به همین دلیل به حمایت لابی های امریکا 
و جمهوری خواهــان نیــاز دارند. آن ها می خواهنــد در غرب هم برای خود 

پشتوانه ای داشته باشند تا عملیات های خود را در اوکراین شدت ببخشند و 
توجیحی برای آن داشته باشند.

آیا این صحبت ها می تواند در وضعیت حماس تغییری ایجاد کند  ��
یا روســیه بخواهد در شورای امنیت سازمان ملل رفتاری متفاوت 

با قبل از خود نشان دهد؟
نه من فکر نمی کنم این موضع گیری تأثیر عملی داشته باشد. در شورای امنیت 
قطعنامه ای را روس ها مطرح کرده بودند که وتو شد و در بقیه قطعنامه ها آنها 
رویکردی مانند آمریکا داشــتند. به نظر نمی رســد که روسیه خواسته باشد تا 
در این حوزه تغییری بدهند. ممکن است در باطن مواضع را تغییر داده باشند 
اما فکر نمی کنم این رویکرد تازه روســیه تاثیری در میدان برای حماس یا 

اسراییل داشته باشد.
روســیه خود درگیر بحران در غرب است و کشورهای جهان به  ��

دلیل حمله به اوکراین؛ این کشور را سرزنش و تحریم کرده اند. اما 
ایا اظهارنظر شخصی مانند لاوروف و به میان کشیدن نام نازی ها 

می تواند تاثیری بر وجهه حماس در فضای بین المللی بگذارد؟
این گفته ها می تواند وجهه بین المللی حماس را در سطح محدودی تحت 
تأثیر قرار دهد. چون وجهه خود روس ها هم به شکلی نیست که در افکار 
عمومی جهان به آن اهمیتی داده شود. پوتین و نتانیاهو هر دو این روزها به 
دلیل جنگ هایی که در آن درگیر هستند، منزوی شده اند. بنابراین تاثیری 
که حرف های شخصی مانند لاوروف ممکن است روی افکار عمومی جهان 
بگذارد محدود است. با این حال احتمالًا این حرف ها برای جلب نظر غرب 

و لابی های یهودی آمریکا به مسکو بیان شده است.

 مسکو علیه حماس!

ناترازی دخل و خرج 

مجید سلیمی بروجنی
تحلیلگر اقتصادی

یادداشت

یادداشت

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

 امین گودرزوند
 کارشناس ارشد 

مطالعات اروپا
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کل صادرات 

فرش و مصر با 
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سال های مزبور 
بوده اند

 برنامه و بودجه حیاتی ترین و سرنوشت ســازترین اســناد 
منتشر شده از سوی هر حکومتی هستند و اهمال در این 
اسناد چشم انداز اقتصاد، جامعه، مردم، مشروعیت حکومت 
و تمامیت ارضی کشور را شکننده و آسیب پذیر می کند. در 
اقتصاد سیاســی عبارات تکان دهنده ای وجود دارد؛ وقتی 
می گویند مالیه حکومت خود حکومت است یعنی این سند 
ماهیت حکومت را نشــان می دهد و گویای آن اســت که 

شعار و عمل حکومت تا چه اندازه همخوانی دارد.
بودجه عریان ترین ســندی است که رابطه واقعی موجود 
میــان حکومــت و مردم را به نمایــش می گذارد. بودجه 
براساس قانون باید صرف امنیت، آموزش، سلامت، تغذیه 
و مســکن مردم شــود به همین دلیل است که می گویند 
بودجه هر دولت نشــان دهنده میزان چســبندگی مردم با 
حکومت است و گویای آن است که حکومت مرکزی چه 
رابطــه جــدی با مناطق مرزی دارد. در ایران با ۱۵ منطقه 
مرزی، بودجه تنها یک سند دخل و خرج نیست بلکه سندی 
تعیین کننده اســت. نبود چســبندگی کافی میان مردم با 
حکومت به رقبای داخلی و خارجی انگیزه فعالیت می دهد.
حتی عالی ترین ســطوح حکومتی بــر نظام بودجه ریزی 
کنونــی نقــد وارد می دانند، در این شــرایط باید دید چه 
نیروهایی در کار اســت که علیه هر کوششــی اصلاحی 
بــرای نظام مقاومت می کند. قابل ذکر اســت که از آغاز 
امکان یافتن بودجه ریزی مبتنی بر تصویب پارلمان تا امروز 
خشن ترین و فاجعه بارترین مقاومت ها برای جلوگیری از 
اصــلاح نظام بودجه ریزی در ایران از ســوی قدرت های 

بزرگ خارجی صورت گرفته است.
مســاله بودجه ریزی و اصلاح آن باید جدی گرفته شــود، 
این نیروهای ضداصلاحی چه کسانی هستند که می توانند 
بر قدرت رســمی ایران اعمــال اراده کنند؟ اصلاح نظام 
بودجه ریــزی منافع ملت، مشــروعیت حکومت و آبروی 
کشور را تضمین می کند و اگر نهادهای نظارتی باکیفیت 
داشــته باشــیم باید با مقاومت در برابر اصلاحات، برخورد 
کننــد. در ایــن میان زیان بیننده بزرگ پنهانکاری مردم و 
دولت و کشور هستند و رانت خوارها و رباخوارها و دلال ها 

هستند که از این موضوع سود می برند.
وقتی گزارش تفریغ بودجه شــرکت های دولتی داده شــد 
همه چیزی که انتشار عمومی پیدا کرد کمتر از دو صفحه 
بود، اما همین دو صفحه نشــان می داد که سیاست زدگی 
حاکم بر ســاختار سیاســی ایران چه فاجعــه ای در بدنه 

کارشناسی حکومت پدیدار کرده است.
اگر یک بار بر بودجه شــرکت های دولتی تمرکز شــود 
می تــوان فهمید چند شــرکت از این نــوع به واقع زیانده 
هســتند. تمام این گزارش ها نه اینکه دروغ باشــد اما با 
حســاب و کتاب گزینش شــده و بخش های بی اهمیت 

واقعیت را بیان می کند.
گزارش مرکز آمار ایران گویای این است که دولت در ۱۱ 
زمینه به تورم شدت بخشیده است، اگر فضا باز و نقدپذیرانه 
باشد علاوه گزارش های مطلوب دولت، گزارش های دیگر 
هم به این نهاد می رســد. این بودجه و برنامه از بیخ و بن 
شــکل مناسکی پیدا کرده و تنها تظاهر به انتشار گزارش 
می شــود وگرنه چطور می شود که گفته شود از کل برنامه 
ششم توسعه 9 درصد آن محقق شده و هیچ کس به این 

امر اعتراضی نکند؟ این چه شیوه نظارتی است؟
دیوان محاسبات در مورد تفریغ بودجه ۱4۰۱ وظیفه قانونی 
را برحسب اظهارات مقامات انجام و آن را تحویل مجلس 
داده و هیات رییسه مجلس باید پاسخ دهد که چرا تاکنون 
برای قرائت دیوان محاسبات از تفریغ بودجه اجازه صادر 
نکرده اســت؟ آیین نامه داخلی مجلس می گوید که یک 
ماه پس از ارائه دیوان، گزارش تفریغ باید در صحن علنی 
خوانده شــود الان چهار ماه اســت که گزارش ارائه شده 
اما خوانده نشــده و از زمانی که مجلس دهم ســر کار آمده 
قرائت تفریغ بودجه شرکت های دولتی در مجلس متوقف 

شده است.
از طرفی گفته شــده که ورزشــگاهی بزرگ برای کشور 
ســاخته می شــود. در کدام قانون برنامه آمده که مشکل 
اساســی امروز ایران ســاخت ورزشگاه است؟ و البته گفته 
می شود این طرح با مشارکت چینی ها ساخته می شود، در 
حالی که ایران در ۱۰ سال گذشته رتبه ۲ تا 7 پرتعدادترین 
دانش آموختگان دنیا را داشــته است و حالا که می خواهد 
ســازه ای عظیم بســازد باید چینی ها این پروژه را انجام 
دهنــد؟ وقتی با بحران هایی اقتصادی مواجهیم ســاخت 
چنین سازه ای از چه روی در اولویت است؟ چطور در تعیین 
دســتمزد کارگر و کارمند با بحران مالی روبه رو هســتیم 
اما در ســاخت ســازه هایی مانند ورزشگاه و شهربازی این 

بحران را نداریم؟
 با پشــت کردن به علم و قانون و برنامه، ســاختار قدرت 
در ایــران مبتــلا به بیماری خطرناکی شــده و به مرحله 
خودتخریبی وارد شده است؛ بالاترین سطح خودتخریبی 
این است که در حیاتی ترین عرصه های سرنوشت ساز برای 
اقتصاد کشور از حکومت به دست خود آن حاکمیت زدایی 
می شود. بنابراین، ما به برنامه و بودجه باکیفیت نیاز داریم.

 بودجه تنها یک سند دخل و خرج نیست

 پـایـان
 فـرش
 ایرانـی؟

 صادرات فرش دستباف ایرانی
 ۹۸ درصد کاهش یافت

گروه اقتصادی: قصه تار و پودهای فرش دســتباف ایرانی 
داســتان هزارتویی دارد که قرن ها اســت راه خود را در 
بازارهای جهانی پیدا کرده و نام خود را با ایران گره زده و 
هر جا که نامی از کشورمان به میان می آید، فرش دستباف 
هم به عنوان یک یادمان در کنار آن، خودنمایی می کند. 
آمارها نیز مهر تأییدی بر این گزاره می زند؛ به عنوان نمونه 
سال ۱۳7۳ میزان صادرات غیرنفتی کشور 4 میلیارد و ۸۲4 
میلیون دلار بود که سهم صادرات فرش 44 درصد یعنی 

معادل ۲ میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار بوده است.
اگرچه از ســال ۱۳74 به این ســو صادرات فرش دستباف 
کمتر از سال های قبل خود شد اما هرگز به کمتر از ۵۰۰ 
میلیون دلار نرسید و با توجه به میزان صادرات غیرنفتی 
ایران در آن سال ها که ارقامی بین ۵ تا 7 میلیارد دلار بود رقم 
قابل توجهی نیز محسوب می شد؛ از سویی دیگر با توجه 
به کیفیت فرش ایرانی، همواره اولین کشــور صادرکننده 

این محصول بودیم.
اما زوال فرش ایرانی با ورود به دهه 9۰ و تشدید تحریم های 
ســازمان ملل علیه ایران کلید خورد، تا جایی که ارزش 
صادرات فرش دســتباف ایران از 4۲7.۳ میلیون دلار در 
ســال ۱۳9۱ به ۲9۰ میلیون دلار در ســال 94 رســید. در 
ادامــه نیــز پس از خروج آمریکا از برجــام و قرار گرفتن 
فرش ایرانی در اولین لیست تحریمی دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور وقت ایالات متحده آمریکا، صادرات فرش ایرانی 
به کمتر از ۱۰۰ میلیون دلار رسید به گونه ای که صادرات 
این کالا در سال 9۸ کمتر از 7۳ میلیون دلار بود. در ادامه 
نیز با تحریم های داخلی که دســت به دست تحریم های 
خارجی داد کار برای فرش ایرانی به جایی رســید که در 
سال ۱4۰۱ تنها ۵۰.7 میلیون دلار از این کالا صادر شد. 
رقمی که 7۸ درصد کاهش نســبت به ســال 97 و نزدیک 
به 9۸ درصد کاهش )به قیمت جاری( نسبت به سال 7۳ 
را نشان می دهد.همچنین طی نیمه نخست امسال تنها ۳۲ 
میلیون دلار فرش دستباف صادر شده است که پیش بینی 
می شود صادرات فرش دستباف امسال نسبت به پارسال 

با افت حدود ۲۰ درصدی مواجه شود.
جایگزینان ایران ��

طی ســال های ۲۰۱۱ تــا ۲۰۲۲ در بازار تجارت جهانی 
فرش دســتباف به صورت میانگین بیش از ۱۵۰ کشــور 
صادرکننده وجود داشته است. طی سال ۲۰۲۲، کشورهای 
هند با ۳۱۰ میلیون دلار و سهم حدود ۳۰.۳ درصد از کل 
صادرات فرش، چین با 9۳.۱ میلیون دلار و سهم حدود 9.۱ 
درصد از کل صادرات فرش و مصر با ۸9.۸ میلیون دلار با 

سهم حدود ۸.۸ درصد از کل صادرات سه کشور عمده در 
صادرات فرش دستباف طی سال های مزبور بوده اند. پس 
از این کشورها نپال با سهم حدود ۸.۳ درصد، پاکستان با 
ســهم حدود 7.7 درصد و ایران با ســهم 7.4 درصد از کل 
صادرات فرش دســتباف جهــان در رتبه های بعدی قرار 
می گیرنــد. 7۱.۵ درصد از کل صادرات فرش دســتباف 

جهان توسط این شش کشور تأمین می شود.
این در حالی است که آمارها حاکی از این است که ایران 
در سال ۲۰۱۱، حدود ۲۵.۵ درصد از عرضه فرش دستباف 
در بازارهای جهانی را به خود اختصاص داده که بیشترین 
متوسط سهم سالانه جهانی از بازار فرش در دوره ۲۰۱۱-
۲۰۲۲ بوده است. سهم ایران از صادرات فرش دستباف در 
دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ کاهش یافته و از ۲۵.۵ درصد به 7.4 
درصد رســیده است. برعکس سهم رقبای ایران از جمله 
هند، چین، نپال و پاکستان در حال افزایش بوده است. به 
نحوی که کشــور هند توانســته سهم خود را از ۱۵ درصد 
در ســال ۲۰۱۱ به ۳۰.۳ درصد در ســال ۲۰۲۲ افزایش 
دهد. البته صادرات هند تغییر قابل توجهی نداشته و دلیل 
افزایش ســهم هند از بازار صادرات جهانی، کاهش قابل 

توجه صادرات ایران بوده است.
چرا باید به فرش دستباف توجه کرد؟ ��

اگرچه صادرات کالاهای مختلف طی ســال های گذشته 
با کاهش و مشــکل مواجه شــده اما افت صادرات فرش 
دســتباف با ســایر کالاها فرق دارد چراکه این کالا علاوه 
بر اینکه نمادی از هنر اصیل ایرانی و شناســنامه کشــور 
محسوب می شود از نظر اقتصادی نیز به دلیل اینکه همواره 
۸۵ درصد فرش ایرانی صادر می شــده به شــدت توسعه 
محور و ارزآور بوده اســت، از ســویی دیگر نیز این صنعت 
همواره اشــتغال زایی پایدار به ویژه در مناطق روستایی و 

عشایرنشین به همراه داشته است.
نکته مهم آن است که به دلیل گران بودن فرش دستباف 
و کاهش قدرت خرید مردم، خریدار داخلی این محصول 
زیاد نیســت و بر همین مبنا هم بوده که طی ســال های 
گذشــته فرش دســتباف یک محصول صادرات محور 
شــناخته می شده اســت. بنابراین زمانی که صادرات این 
محصول با مشــکل مواجه شــود طبیعتاً تولید هم دیگر 
صرفه اقتصادی نخواهد داشــت و علاوه بر از بین رفتن 
ظرفیت های اشتغال زایی، بافندگان ایرانی نیز یا مجبور به 
تغییر شغل و یا مجبور به مهاجرت به شهرها و یا کشورهای 

دیگر به ویژه ترکیه و هندوستان می شوند
همچنین طبق آمارهای وزارت صمت بخش عمده ای از 

زنجیره اشتغال ۲ میلیون نفری فرش دستباف در سراسر 
کشــور را بافندگان تشــکیل می دهند که در دوران رکود 
بخش کوچک تری جذب این بازار می شــوند و هرچه از 
میــزان اشــتغال در این حــوزه و فعالیت بافندگان در این 
عرصه کاســته شــود، میزان مهاجرت به حاشیه شهرها 
وآسیب های اجتماعی، تغییر بافت و فساد افزایش می یابد 
و تبعات این رخداد، سبب ایجاد چالش های جدی در حوزه 

امنیت کشور خواهد شد.
نکته دیگر اینکه بر اســاس مطالعات انجام شــده، ایجاد 
یک شغل در صنعت فرش نزدیک به ۶ درصد ایجاد شغل 
در صنعــت اتومبیل هزینه ایجاد می کند. همچنین برای 
اشتغال زایی در صنعت فرش نیاز به سرمایه گذاری گسترده 
دولتی و یا حتی حمایت های خاص دولت هم نیست چرا 
که درجایی که تولید شــغل بسیار سخت و هزینه بر است 
به راحتی با تولید فرش می توان ایجاد شــغل کرد. دولت 
اظهار می کند که تولید یک شغل حدود ۵۰۰ میلیون تومان 
هزینــه دارد، اما ایــن کار در بخش خصوصی به صورت 

رایگان انجام می شود.
بنابرایــن صنعــت فرش ایرانی برخلاف ســایر صنایع با 
کمترین میزان هزینه و کمترین نیاز به حمایت و سرمایه 
گذاری دولت و با اتکا به خود طی سال های گذشته توانسته 
بود یکی از ارکان اصلی و مهم صادرات غیرنفتی و ارزآور 
کشور باشد؛ صنعتی که امروز به دلیل سنگ اندازی های 
دولتمردان به وضعیتی دچار شده که نه تنها جای خود را 
به کشورهایی همچون مصر، پاکستان، هندوستان، چین 
و… داده است بلکه بافندگان ایرانی نیز مجبور به تغییر 

شغل یا مهاجرت شده اند.
عبداله بهرامی مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های 
تولیدکنندگان فرش دســتباف در این ارتباط می گوید: در 
طول ۱۰۰ ســال گذشــته یک تاجر فرش ایرانی هرگز در 
خارج از کشور سرمایه گذاری نکرده و همیشه از این محل 
ارز به کشور بازگشته است؛ بدون اینکه ناظری وجود داشته 

باشد این چرخه در حال فعالیت بوده است.
بهرامــی تاکید می کند: دولت بایــد از تولید حمایت و در 
بخش فرآوری فرش ســرمایه گذاری کند و تســهیلات 
دهد؛ حمایت از صنعت فرش خیلی ساده است اما همین 
فرایند ساده را به قدری سخت کرده اند که وقتی وارد حوزه 
تولید و صادرات می شوید می بینید که صادرات فرش ضد 
ارزش شده و به مثابه قاچاق است.وی می گوید: وقتی یکی 
کارگاه قالی بافی بسته شد و قالیباف وارد شغل دیگری شد 
فعال سازی مجدد این کارگاه سخت است زیرا کار قالیبافی 

کار ساده ای نیست و پیچیدگی های خود را دارد.
۱۱ علت عمده افت فرش ایرانی ��

بــر اســاس این گزارش، ۱۱ مــورد را می توان به عنوان 
عمده دلایل زوال صادرات فرش دستباف ایرانی برشمرد.

۱. از دست رفتن حجم بالای فروش در بازارهای اروپایی 
و آمریکایی با اعمال شدن تحریم ها علیه ایران

۲. عرضــه شــدن فرش های بی کیفیــت و ارزان قیمت 
کشورهای چین و هندوستان با عنوان فرش های دستباف 

ایرانی
۳. حذف مرکز ملی فرش از ســاختار جدید وزارت صمت 
که بیانگر بی توجهی این وزارتخانه به صنعت فرش است.

4. مشکلات شدید در انجام نقل و انتقال پول و حضور در 
بازارهای بین المللی در چندین سال اخیر

۵. اجرای سیاست نادرست تعهد ارزی که باعث دلزدگی 
بازرگانان داخلی برای صادرات طی سال های اخیر شد؛ در 
تعهد ارزی تاجران فرش موظف و متعهد می شوند که ارز 
حاصل از فرشی که هنوز نفروخته اند را به طرقی که بانک 
مرکزی تعیین کرده، تحویل دهند. )البته در بودجه امسال 

فرش دستباف معاف از رفع تعهد ارزی شد)
۶. بی میلی بازرگانان داخلی برای صادرات فرش به دلیل 

مشکلات عدیده داخلی
7. خام فروشی مواد اولیه به دلالان خارج کشور، استفاده 
از مواد اولیه نامرغوب و با کیفیت پایین، عدم اســتفاده از 
تکنولوژی پیشرفته در تولید مواد اولیه از جمله رنگ و نخ

۸. عدم ارزیابی بازار جهانی و کار کارشناسی و البته عدم 
اختصــاص اعتبــارات لازم برای مطالعه علمی و اصولی 
بازارهای جدید؛ با پیشــرفت و گسترش بازارهای جهانی 
دیگر کار کردن به صورت سنتی امکان پذیر نیست و این 
یک نیاز مهم اســت که کارشناســانی با بررسی فرهنگ، 
تقاضا و ســلیقه کشــورهای مختلف بتوانند یک برنامه 

هدفمند برای تولید قالی های ایرانی مدون کنند.
9. تولید انبوه فرش ماشینی توسط نهادها به بهانه اشتغالزایی 
عدم توجه به ســلایق و نیازهای مصرف کنندگان، عدم 

دسترسی به اطلاعات و نیازهای بازار،
۱۰. عدم اختصاص اعتبارات لازم برای بازمعرفی و تبلیغات 

فرش دستباف در بازارهای موجود
۱۱. بهره گیــری از محیط غیراســتاندارد برای تولید 
فــرش، کــم توجهی به حقوق و مزایا و بیمه کارگران 
شــاغل در این صنعت، عدم بهره گیری از کارگاه های 
متمرکز و عدم حمایت مادی و معنوی دولت از بافندگان 

فرش دستباف
دیدگاه

 تورم روی دور تند

فرشاد مؤمنی
 اقتصاددان

سمیه رسولی
روزنامه نگار

 آمار تلخ از اقتصاد ایران از عمیق تر شدن تورم خبر می دهد

وزارت ارتباطات با افزایش تعرفه اینترنت به میزان ۳4 درصد موافقت کرده 
است.به گزارش فارس، پیش از این وزارت ارتباطات گفته بود که افزایش 
تعرفه منوط به پذیرش شروط رگولاتوری است و در خبری اعلام شد که 
چهارشنبه شب اپراتورهای ارتباطی با حضور در سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی برخی از شروط این سازمان از جمله افزایش ۳۰ درصدی 
سرعت اینترنت را پذیرفتند.مهم ترین شروط پذیرفته شده توسط اپراتورهای 

ارتباطی موارد زیر اعلام شده بود:
۱- افزایش سایت های نسل پنجم به ۱۰ درصد تا پایان سال ۱4۰۳

۲-افزایش پوشش نسل چهارم در کشور به 9۶ درصد تا پایان سال ۱4۰۳
۳-افزایش سی درصدی میانگین سرعت اینترنت در شش ماه آینده

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات هفته گذشته درباره اصلاح 
تعرفه های اینترنت اپراتورها، اعلام کرد، دولت برای جبران اصلاح تعرفه 
که پس از پذیرش شــاخص های رگولاتوری از ســوی اپراتورها برای آن 
تصمیم گیری می شود، یک بسته هدیه اینترنت درنظر دارد.وزارت ارتباطات 
با ارســال پیامکی به کاربران اینترنت اعلام کرد مردم برای فعال ســازی 
بســته اینترنت رایگان اهدایی دولت، از تاریخ ۱۲ دی ماه به پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند به آدرس my.gov.ir مراجعه و شماره پیش فرض 
خود را انتخاب کنند.گفتنی اســت ابتدای این هفته اپراتورها در نامه ای به 
رئیس جمهور، با اشاره به تورم در سال ها اخیر و عدم افزایش قیمت اینترنت، 
خواستار افزایش صددرصدی تعرفه ها شدند. در این نامه آمده بود »به رغم 

افزایش شــدید هزینه های ناظر به ارائه خدمات ارتباطی، ناشــی از افزایش 
شدید نرخ ارز و تورم بسیار بالا و با عنایت به اینکه عمده هزینه های اپراتورها 
ارزی می باشد، تثبیت تعرفه خدمات اپراتورها طی ۵ سال در گذشته منجر به 
کاهش شدید قدرت سرمایه گذاری اپراتورها و مانع توسعه تکنولوژی های 

جدید ارتباطی اعم از ثابت و موبایل شده است.«
آن ها همچنین در بخش دیگری از نامه خود خطاب به رئیس جمهور نوشته 
بودند: »با عنایت به شــعار حضرتعالی در حمایت از اقشــار کم برخوردار، در 
صورت موافقت با پیشــنهاد فوق امکان ارائه بســته های رایگان و ارزان 
قیمــت برای این قشــر از کاربران با هماهنگــی و مدیریت دولت محترم 

فراهم می باشد.«

اینترنت هم گران شد

گروه اقتصادی: آخرین آمارهای رســمی، جریانی تلخ در اقتصاد ایران را به 
نمایش می گذارد؛ این که تورم عمیق تر شــده و به دنبال آن، ســفره مردم 
کوچک تر. این در شــرایطی اســت که بارها از زبان مقامات ارشــد دولت 
ســیزدهم، ادعا و وعده کاهش تورم را می شــنیدیم، اما آنچه که در مقابل 
اقتصاددانان هشــدار می دادند، وضعیت قرمز شاخص های اقتصادی بود.

آخرین گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد که تورم ماهانه آذر برابر با ۲.9 
درصد بوده که از یکسو ۰.7 واحد درصد نسبت به آبان افزایش یافته است 
و از ســوی دیگر، بالاترین تورم ماهانه از اردیبهشــت ماه امسال محسوب 
می شود.نکته ای که در میان این آمارها مشاهده می شود، نشانه ای است که 
تورم، سفره خانوار را گرفته است؛ چراکه براساس گزارش مرکز آمار، تورم 
ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، 4.۱ 
درصد گزارش شده که این رقم نیز بالاترین تورم ماهانه از ابتدای سال است.

تورم نقطه به نقطه دوباره اوج گرفت ��
تورم نقطه به نقطه در آخرین ماه پاییز نســبت به آبان افزایش یک واحد 
درصدی را ثبت کرد و به 4۰.۲ درصد رســید تا پس از ۵ ماه دوباره شــاهد 

بازگشت تورم نقطه به نقطه به بالای سطح 4۰ درصد باشیم.
افزایش تورم نقطه به نقطه در شــرایطی اســت که بانک مرکزی تورم ۲۵ 
درصدی را برای سال ۱4۰۲ در نظر گرفته بود که با این شرایط دستیابی 
به این هدف تورمی ناممکن به نظر می رسد.در آذر ماه ۱4۰۲، تورم سالانه 
برای خانوارهای کشــور به 44.4 درصد رســیده که که نسبت به آبان، ۰.۵ 

واحد درصد کاهش یافته است.
ارز هست، اما نه برای کنترل تورم ��

در همین رابطه، علی سعدوندی، اقتصاددان در یادداشتی در فضای مجازی 
نوشت: سال کنترل تورم با شکست نسبی در تحقق هدف به پایان رسید.
او با کلامی مزاح گونه خطاب به مقامات دولت ســیزدهم عنوان کرد: ارز 
که کنترل شــد، مســکن که نزولی شد، بورس را عامل تورم می دانستید و 
متوقف شد، رشد نقدینگی را که تا حدی کند کردید، بانک ها را که کنترل 
ترازنامه کردید، پس چه شــد؟ انتظارات تورم کنترل نشــد و بانک مرکزی 
با تحمیل هزینه فراوان، در تحقق هدف ناکام ماند.این اقتصاددان عنوان 
کرد: ارز هست، زیاد هم هست، ولی برای زیرساخت و کنترل تورم نیست.

مجید سلیمی بروجنی، کارشناس افتصادی نیز در یادداشتی در خبرآنلاین، 
عنوان کرد: در دهه گذشته رشد اقتصاد ایران بی ثبات بوده و عمدتاً منفی 
بوده اســت. تحریم ها تأثیر اقتصادی قابل توجهی داشته است.وی افزود: 
دوره های پی در پی تحریم های اعمال شده علیه ایران باعث کاهش قابل 
توجه تولید ناخالص داخلی شده است. عدم رشد اقتصادی با تورم بالا همراه 
شده است که به کاهش قدرت خرید در شرایط واقعی کمک کرده است.

این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: با نگاهی به توزیع مصرف خانوارها، 
فقیرها در دوران رکود بیشــترین آســیب را متحمل شــدند و در دوره های 
رونق اقتصادی کمترین نفع را بردند. دهک های فقیر مجبور شده اند برای 
درآمد خود به طور فزاینده ای به دســتمزدها و درآمدها خوداشــتغال متکی 
باشــند، زیرا ارزش یارانه های نقدی کاهش یافته است.ســلیمی بروجنی 
خاطرنشان کرد: در دوره های کاهش رشد اقتصادی، افزایش فقر ناشی از 
کاهش ارزش واقعی درآمد حاصل از دستمزدها و خوداشتغالی بود. بر همین 
اساس، از آن جا که درآمد خانوارها بر اثر تورم کاهش می یابد، آن ها مجبور به 
کاهش مصرف شدند و بسیاری از خانورها را به عمق فقر سوق داده است.

مریم فکری
روزنامه نگار
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 کار کودک در خیابان یکی از معضلات اصلی و اساســی تهران محســوب 
می شود؛ چراکه کودکان با پشتیبانی باند و یا در سایه فقر خانواده در خیابان ها 
و چهارراه های ســطح شــهر در حال کسب وکار هســتند؛ این کودکان در 
خیابان های تهران کاسبی می کنند تا افرادی خاص به پولی برسند. دراین 
باره مدیرعامل سازمان خدمات اجتماعی شهرداری تهران معتقد است که 
باید برای اجرای طرح جذب، ساماندهی و استعدادیابی کودکان کار و خیابان 
همه اضلاع اجرای این طرح به موازات یکدیگر مورد توجه قرار گیرد و یکی 
از اضلاع مهم نیز شهروندان هستند که یاد بگیرند به این کودکان کمک 
نکنند تا اقتصاد کف خیابانی باندهای کار کودک منهدم شود.احمدی صدر 
در مورد برنامه شهرداری تهران برای ساماندهی کودکان کار با بیان اینکه 
نگاه کردن به مســئله کودکان کار باید چند بعدی باشــد، می گوید: مسئله 
کودکان کار صرفاً با موضوعی که در ادوار گذشــته رخ داده، متفاوت اســت 
چراکــه بنا بــر گزارش مرکز پژوهش های مجلس ۳۲ بار طرح جمع آوری 
انجام شــده و موفق نبوده، پس نباید مجدداً اینگونه طرح های ســاماندهی 
کودکان کار تکرار شود.وی با تأکید بر اینکه اساساً جمع آوری این بچه ها از 
خیابان ها را قبول نداریم و تکرار نمی کنیم و بحث ما سامان دهی با محوریت 
حفظ کرامت این بچه ها و اســتعدادیابی آنهاســت، ادامه می دهد: مردم از 
صحنه ناخوشــایند مراجعه کودکان ســر چهارراه به ماشین های آنها و زدن 
روی شیشه و یا بعضاً بی احترامی کردن ناراحتند. ما یک مسئله به نام کار 
کودک داریم؛ اما چند وجه دارد و یک وجهش فرهنگ سازی عمومی است 
و مردم باید بدانند که اگر به این کودکان کمک کنند، یعنی به این بچه ها 
می گویند که در خیابان حضور داشــته باشــند و مردم همواره به آنها کمک 
می کنند که این ظلم بزرگی به این کودکان اســت؛ چراکه این ســرمایه در 
جیب بچه ها نمی رود و حتی اگر بخشی به جیبشان برود باعث می شود دائماً 
در خیابان و در معرض آســیب باشــند و آینده ای برای خود متصور نباشند و 
کرامتشــان حفظ نشــود و از نظر روحی _ روانی خود شهروندان هم آسیب 
ببینند.وی تأکید می کند: نکته دوم برخورد با کسانی است که این کودکان 
را اســتثمار می کنند. اعتقاد و کار کارشناســی دو ساله بنده این است که اگر 
بخواهیم موفق باشــیم باید با سرشــبکه ها برخورد کرد و هر کس بخواهد 
مسیری جز این مسیر طی کند؛ مسیر اشتباهی است و ابتر خواهد ماند. طرح 
ضربتی جمع آوری کودکان کار یک طرح ابتر خواهد بود.احمدی صدر ادامه 
می دهد: دستگاه های مجری موظفند با سرشبکه هایی که این کودکان را 
استثمار می کنند و در شهرستان ها جذب می کنند و با پرداخت مبلغ ناچیزی 
این کودکان را سر خیابان ها می آورند و هدایت می کنند برخورد کنند. این 
بچه ها باید مشاوره شوند. در خودروهایی که قرار است این کار را انجام دهند، 
مشاور متخصص هست و قرار است این مشاوران سر چهارراه با این بچه ها 
صحبت کنند و بگویند کرامت، عزت و شخصیت شما این است که آینده ای 
برای خود متصور باشید، ضمن این که سر چهارراه بودن ممنوع است؛ یعنی 
ســر چهارراه تکدی کردن و گدایی کردن به صرف این که گل یا دســتمال 
کاغذی دست بگیرید؛ پوششی برای تکدی گری است و ممنوع است و باید 
به خانواده برگردید و توســط مشــاور نزد خانواده شان فرستاده می شوند؛ نه 
این که مرکزی ایجاد کنیم و در آنجا زندانی و نگهداری کنیم که این ابتر 
اســت.صدر با اشــاره به اینکه در ادامه اجرای این طرح خانواده ها نسبت به 
نگهداری و حفظ فرزندانشان کوشا می شوند، در مورد ضلع چهارم اجرای این 
طرح می گوید: باید بستری برای این بچه ها فراهم کنیم که جذابیت داشته 
باشد که در حال حاضر شروع به ارائه خدمات فرهنگی -ورزشی و تفریحی 
رایگان به این کودکان می کنیم تا این کودکانی که همیشــه در چهارراه ها 
بودند و قرار اســت که دیگر نروند، اوقاتشــان پر شــود.وی با تأکید بر اینکه 
در طرح شهرداری تهران یک ضلع حمایتی برایش دیدیم که استعدادیابی 
اســت، ادامه می دهد: تا به امروز ۳7 مرکز برای حمایت از کودکان کار در 
تهران راه اندازی شده و مرکز استعدادیابی کودکان ایران را راه اندازی کردیم 

تا استعدادهای این کودکان شناسایی شود.

ورود کرونای JN ۱. وارد به ایران؟
گروه اجتماعی: ســویه جدید کرونا در ایران هنوز شناســایی نشده است. دکتر 
بابک عشرتی درباره آخرین وضعیت شیوع بیماری های تنفسی در کشور، 
گفت: بر اساس آزمایش هایی که از بیماران تنفسی بستری گرفته می شود 
حــدود ۳۰ درصــد موارد آنفلوآنزا، حدود ۱۰ درصد کرونا و مابقی نیز ســایر 
ویروس های تنفســی اســت.وی افزود: بر اساس همین آزمایش ها برای ما 
مشــخص شــد که کرونای JN ۱. در کشــور ما شناسایی نشده است. این 
زیرسویه نیز از زیرشاخه اومیکرون است و دنیا اطلاعات زیادی از آن ندارد.

به گفته وی، برخلاف اینکه برخی کشورها گزارشاتی حاکی از افزایش موارد 
بیماری های تنفســی اعلام کرده اند اما در ایران از نظر شــیوع بیماری های 
تنفســی در شرایط سختی نیستیم.معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت با اشاره به سفرهایی که مقارن با اوایل سال نو میلادی 
شکل می گیرد، در خصوص وضعیت جهانی بروز بیماری های تنفسی اظهار 
کرد: افزایش موارد بیماری خیلی عجیب و غریب نیســت و هنوز افزایش 
موارد جدی بیماری رخ نداده اســت؛ با این حال باید آمادگی خود را برای 

مقابله با افزایش موارد احتمالی حفظ کنیم.
او تاکید کرد: توصیه اصلی ما علی رغم اینکه وارد دی ماه شده ایم، همچنان 
این است که کسانی که در گروه پرخطر هستند )زنان باردار،  افراد بالاتر از 
۶۵ سال و...( و واکسن تزریق نکرده اند، هرچه زودتر اقدام به تزریق واکسن 
کنند؛ زیرا تا بهمن ماه هنوز فرصت وجود دارد هرچند که فرصت طلایی 
اواخر شهریور و اوایل مهرماه بوده است.به گفته وی، همچون سالیان قبل 
از شیوع کرونا، افزایش موارد بروز آنفلوآنزا از هفته دوم مهرماه آغاز شده 
و تا اسفندماه ادامه دارد تا از نیمه دوم اسفند مجدداً روند کاهشی می شود.
عشرتی ادامه داد: اگر همین امسال را هم بخواهیم درنظر بگیریم ممکن 
است تعداد موارد مبتلا به آنفلوآنزا افزایش یابد. تاکنون بیمارستان ها تحت 
فشــار نبودند.وی درباره روند نمونه گیری از موارد مشکوک بیماری های 
تنفسی،  تصریح کرد: مانند گذشته لازم نیست همه بیماران تست بدهند؛ 
تنها از تعدادی بیماران نمونه گیری می شــود تا چهره بیماری مشــخص 
شــود. از نظر درمانی چندان تفاوتی ندارد که تشــخصی دهیم بیماری 
تنفسی فرد دقیقاً کرونا است یا آنفلوآنزا؛ چراکه روند درمانی تقریباً یکسان 

دنبال می شود.

به این کودکان کمک نکنید

همه چیز از 
یک عکس 
شروع شد، 
عکسی که در 
فضای مجازی 
دست به دست 
چرخید تا 
سبب ساز تولد 
یک ایده باشد، 
ابر دزدی در 
مرز ایران و 
ترکیه همان 
ایده ای شد که 
طی چند روز 
گذشته حسابی 
بحث برانگیز 
شده است

عی
ما

جت
ا

روایت 
غیرعلمی از 
ابردزدی

شمالی ها هم از تهران
 ابر دزدی کردند!

گروه اجتماعی: همه چیز از یک عکس شروع شد، عکسی 
که در فضای مجازی دست به دست چرخید تا سبب ساز 
تولد یک ایده باشد، ابر دزدی در مرز ایران و ترکیه همان 
ایده ای شد که طی چند روز گذشته حسابی بحث برانگیز 
شده است، عکسی که نشان می دهد انگار برف تصمیم 
گرفته در ترکیه ببارد اما نیم نگاهی هم به ایران نداشــته 
باشد، تصویر  روبرو همان عکس است، همان طورکه از آن 
پیداست درست مرز ایران و ترکیه محل تفاوت بارش ها 
اســت، شــاید با دیدن تفاوت در این عکس هر ذهنی به 
ایــده ربایش ابر یا وجود موانع غیرطبیعی برای بارش در 

ایران نزدیک شود.
شمالی ها از تهران ابر دزدی کردند! ��

با ادامه دار شــدن مســئله ابردزدی در فضای مجازی 
و این کــه عوامــل غیر طبیعی مانــع ورود ابر به ایران و 
بارش ها در مرزهای کشور می شوند کارشناسان دست 
به کار شدند، یکی از اظهار نظرها مربوط به کاوه مدنی، 
کارشناس محیط زیست و معاون سابق سازمان محیط 
زیست در ایران بود، او در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( 
یک تصویر از مناطق شمالی ایران منتشر کرد، تصویر 
زیر همان عکســی اســت که مدنی با انتشار آن نوشت: 
»بــا همان منطقی کــه در چند هفته اخیر برای تقویت 
شــایعه منصرف کردن ابرها از ورود به ایران اســتفاده 
شــده، می توان ادعا کرد کــه مردم گیلان، مازندران و 
گلستان، با دستکاری آب و هوا از مردم تهران ابردزدی 
می کنند.«درهمین بــاره احد وظیفه، رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی، 
با واکنشی مشابه به خبرآنلاین می گوید: »تفاوت بارش 
در دو نقطه مجاور یکدیگر به عوامل زیادی بستگی دارد، 

این که سمت ارتفاعات در چه راستایی باشد و جریان هایی 
که وارد منطقه می شوند از کجا می آیند کاملًا تاثیرگذار 
هستند. اجازه بدهید یک مثال از داخل ایران بزنم، مناطق 
شمال و جنوب رشته کوه البرز را با یکدیگر مقایسه کنید، 
وضعیت هر دو منطقه با یکدیگر کاملًا متفاوت اســت، 
بارش باران در گیلان به هزار میلیمتر می رسد درحالی که 
بارش باران در منطقه طارم استان زنجان که سد سپیدرود 
واقع شده است به ۲۰۰ میلیمتر هم نمی رسد، علت تفاوت 
بارش ها در این دو نقطه مجاور به جریانات هواشناسی 
برمی گردد که وارد می شــوند، زنجان جریانات جنوبی 
را می گیرد و گیلان متأثر از جریانات شــمالی است، لذا 

کوهستان نقش مهمی را ایفا می کند.«
تصاویر دست چین شده برای روایت غیر علمی ��

درحالی تصاویر عدم ورود ابر به ایران در فضای مجازی 
درحال دست به دست شدن هست که کاوه مدنی عکس 
دیگری را در حساب کاربری خودش در شبکه ایکس به 
اشتراک گذاشت، معاون سابق سازمان حفاظت از محیط 
زیســت درباره آن نوشــت: »در هر دو سوی مرز ایران با 
ترکیه ابر وجود دارد و کشــور همســایه نتوانسته است با 
هیچ حربه ای ابرها را از ایران بدزدد. پس باید پرسید، چرا 
تصاویر دست به دست شده در فضای مجازی، این ابرها 
را نشان نمی دهند؟ جواب خیلی سخت نیست. آن تصاویر 
مربوط به یک لحظه یا یک بازه زمانی خاص هســتند 
و برای القای یک روایت انتخابی غیرعلمی دست چین 
شده اند.«یکی دیگر از این روایت های دست چین شده 
بارور کردن ابرها در سمت ترکیه است تا بارش ها در آن 
کشور رخ دهد و تقریباً چیزی به ایران نرسد، دراین باره 
آلن بورک، اقلیم شــناس به بی بی سی گفته که: »برف 

زمانی می بارد که هوا بالا رود و با سرد شدن دما به صورت 
بــرف بــه زمین بازگردد، بالا رفتن هوا بین کوه ها انجام 
می شود بنابراین طبیعی است که یک طرف کوه بر باشد 
و طرف دیگر چیزی نباشــد، من نمی دانم الگوی طوان 
در ترکیه و ایران چگونه است، اما اگر طرف ترکیه برف 
می بــارد و ایران نمی بارد، می تواند توضیح برای الگوی 
بارش برف در منطقه باشد، اما در کل بارورسازی ابرها 

کارساز و علمی نیست.«
بنابراین باید پرسید چرا جریانات بارشی در ترکیه تبدیل 
به برف می شــود اما در ایران نه، بخشــی از جواب این 
پرسش در همان توضیح آلن بورک است، جایی که گفت: 
»برف زمانی می بارد که هوا بالا رود و با سرد شدن دما 
به صورت برف به زمین بازگردد.« درست چیزی که در 
ایران و در شــرایط فعلی وجود ندارد، یعنی همان ســرد 
شدن هوا، طوری که احد وظیفه گرمای فعلی در منطقه 

ایران را بی سابقه می داند.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی 
ســازمان هواشناسی برای توضیح بیشتر به خبرآنلاین 
می گوید: »فقط بخشی از جریانات بارشی که وارد ایران 
می شوند از طرف ترکیه هستند، عمده بارش استان های 
آذربایجان غربی و شرقی از جریانات بارشی هستند که از 
دریای سرخ، دریای عرب، تنگه باب المندب وارد کشور 
می شوند، جریاناتی که در مواجهه با زاگرس قرار می گیرند 
و در استان های ایلام، کرمانشاه، کهکیلویه و بویراحمد، 
لرســتان، کردســتان و آذریایجان غربی و شرقی ایجاد 
بارش می کنند. متاسفانه امسال شاهد جریانات بارشی 
این چنینی نبودیم، دلیل آن هم به دمای بیش از حدی 
برمی گردد که در شرق مدیترانه، خاورمیانه و ایران حاکم 

بود، ما گرمای بیشتر از نرمال در مناطق سردسیر کشور 
داشــتیم، این گرما سبب شد سیستم هایی جوی که در 
شــرق مدیترانه ایجاد می شــود و از ایران عبور می کنند 
به خوبی شکل نگیرند و ضعیف تر از حد معمول بودند.«

تئوری توطئه با ابر دزدی! ��
باز هم یک ســؤال باقی می ماند، ترکیه و ایران در یک 
منطقه هستند و اگر افزایش دمایی وجود دارد قطعاً باید 
متوجه این کشــور هم شــود، اما چرا این گرما فقط مانع 
بارش باران و برف در ایران شده است. وظیفه در پاسخ 
به این پرســش می گوید: »برای این که سیستم ترکیه 
با ایران متفاوت اســت، در ترکیه جریان های جنوبی و 
شمالی که وارد این کشور می شوند هر دو از طرف دریا 
هستند، جریانات شمالی در این کشور از طرف دریای سیاه 
است، و جریانات جنوبی برای دریای مدیترانه است، در 
نتیجه ترکیه رطوبت خوبی دریافت می کند اما متاسفانه 
ســرزمین ما این شــرایط را ندارد، ترکیه به طور نسبی 
۵4۰ میلیمتر بارش سالانه دارد درحالی که بارش سالانه 
ایران ۲۳۰ میلیمتر است، ترکیه ۲.۵ برابر ایران دریافت 
بارش دارد، ارتفاعات آناتولی در ترکیه منشأ رودخانه های 
بزرگــی مانند دجله و فرات هســتند، رودخانه هایی که 
حجم شــان چندین برابر بزرگترین رودخانه های ایران 
است، بنابراین وضعیت آب و هوای ترکیه با ایران قابل 

مقایسه نیست.«
او در پایــان بیــان می کند: »ابر دزدی داســتانی بیش 
نیست، یک شایعه است که بیشتر دنبال تشویش اذهان 
عمومی است، متاسفانه ممکن است مسئولین هم چنین 
حرف هایی را باور کنند و به جای فکر عاجل دنبال تئوری 

توطئه باشند.«

دیدگاه

گروه اجتماعی: هک اســنپ فود در حالی تأیید شــد که 
چنــدی اســت ورود بدون مجوز برخــی پلتفرم ها به 
فروش دارو، محل مناقشه مسوولان سلامت با برخی 
دستگاه هاســت و »خطر لو رفتن اطلاعات بیماران« 
تنها یکی از نگرانی های دست اندرکاران حوزه سلامت 
در ماجرای ورود سکوهای اینترنتی به فروش آنلاین 

داروست.
گفته می شــود یک گروه هکری که تابســتان امسال 
تپســی را هک کرده بود، شــنبه شب هم مدعی شده 
که اطلاعات چندین میلیون کاربر و چند صد میلیون 
سفارش اسنپ فود را به دست آورده است؛ اسنپ فود نیز 
بــا تأیید این خبر در اطلاعیه ای اعلام کرده که »این 
گروه هکری پیش از مذاکره با اسنپ فود اقدام به فروش 
اطلاعات کرده است و شرکت اسنپ فود حداکثر تلاش 
خــود را برای جلوگیری از انتشــار داده های کاربران، 

از طریق مذاکره با این گروه هکری، خواهد کرد.«
این خبر در شرایطی منتشر شده که ورود بدون مجوز 
برخی پلتفرم ها به حوزه فروش آنلاین دارو چندیست 
محل چالش مســوولان سلامت با برخی دستگاه ها 
شده است و یکی از ایرادات اساسی که به فروش دارو 
در بســتر پلتفرم ها گرفته می شود همین خطر »سوء 

استفاده از اطلاعات بیماران« است.
لازم به ذکر اســت که در همین راســتا چندی قبل 
مصوبــه ای برای عرضه دارو در پلتفرم های اینترنتی 
در هیات مقررات زدایی به تصویب رســید که البته با 
مخالفت ســازمان غذا و دارو و اعلام نظر معاون اول 

رئیس جمهور، این مصوبه در ستاد تنظیم بازار ابطال 
و مقرر شد از مسیری صحیح پیگیری شود.

عــلاوه بر نگرانــی از عرضه داروهای غیرمجاز، فاقد 
شناسه رهگیری و مواردی همچون امکان بارگذاری 
نسخه های جعلی و حذف داروساز از چرخه ارائه خدمت؛ 
سازمان غذا و دارو تاکید دارد که دیتای سلامت بیماران 
در جایگاه حاکمیتی جزو اطلاعات محرمانه اســت و 
نباید به بخش خصوصی ســپرده شــود؛ چراکه افراد 
مغرض ممکن اســت از این دیتا ســوء استفاده کرده و 
حتی آن را به فروش رســانند؛ البته این سازمان پیش 
از این به ایســنا اعلام کرد که تخلفاتی در این زمینه 

صورت گرفته و اسناد آن نیز موجود است.
در مجموع سازمان غذا و دارو در عرصه ورود پلتفرم ها 

به فروش آنلاین دارو تاکید دارد که پلتفرم ها با رعایت 
ضوابط و الزامات مورد نظر این سازمان، تنها می توانند 
در حوزه »حمل« و نه »فروش« دارو فعالیت داشــته 
باشند. این سازمان همچنین تاکید کرده که این ضوابط 
و الزامات در حال تدوین است و بزودی نهایی می شود.

در همین راســتا دکتر سجاد اسماعیلی – سخنگوی 
ســازمان غذا و دارو در گفت وگو با ایســنا با تاکید بر 
اینکه سلامت مردم و حفظ اصل محرمانگی در درمان 
بیمــاران را مقدم بر اقتصاد دیجیتال می دانیم و از این 
موضوع هم کوتاه نمی آییم، به ماجرای اخیر هک اسنپ 
فود اشاره می کند و می گوید: سازمان غذا و دارو دقیقاً 
بــه همین دلیــل دغدغه اطلاعات بیماران را دارد؛ باز 
هم تاکید می کنیم که امنیت داده و اطلاعات بیماران 

باید توسط حاکمیت تأمین و نظارت بر مبنای الزامات 
حفاظتی موجود باشد.

او همچنیــن تاکید می کنــد که »به دلیل حفظ اصل 
محرمانگی در درمان بیماران، بخش خصوصی نباید 
در مدیریت اطلاعات ســلامتی بیماران مشــارکتی 

داشته باشد.«
وی با بیان اینکه در ماجرای ورود سکوهای اینترنتی به 
دارورسانی درب منزل، الزامات در چارچوب مربوطه باید 
رعایت شود؛ به ایسنا می گوید: بارها گفته ایم و مجدداً 
نیز اعلام می کنیم که برای ورود پلتفرم ها به دارورسانی 
درب منزل، لازم است حفاظت و حراست از اطلاعات 
بیماران صورت گیرد، بیمار امکان ثبت درخواست خود 
را بر اساس کد نسخه الکترونیک در سامانه داشته باشد، 
مراکزی که عرضه کننده محصول هستند اطلاعات 
مربوط به شرکت تولیدی را به بیمار ارائه دهند و بیمار 
در ســامانه یکپارچه دیتا را ملاحظه و انتخاب کند که 

از کدام مرکز سرویس بگیرد.
اســماعیلی همچنین با اشــاره به اقدامات انجام شده 
جهت تدوین دستورالعمل مربوط به ورود پلتفرم ها به 
دارورسانی درب منزل و با بیان اینکه این دستورالعمل 
تا پایان ســال نهایی خواهد شد؛ می افزاید: پتلفرم اگر 
می خواهد مداخله ای در »حمل« دارو داشــته باشــد 
در این راســتا باید طرف قرارداد با داروخانه شــود و 
به صورتی شــفاف و واضح محصول را با اســتاندارد و 
باکس مشــخص تحویل بگیرد و تحویل بیمار دهد و 

پاسخگوی هر گونه اعتراضی در این حوزه نیز باشد.

هشدار؛ فروش آنلاین دارو و خطر افشای اطلاعاتِ بیماران

یادداشت

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

زهرا روز بروزی
روزنامه نگار

مژگان انصاری
روزنامه نگار 

پلتفرم ها مراقب   باشند

رویداد

در شرایطی که همه کشور با توجه به پیش بینی های سازمان هواشناسی منتظر 
پاییز و زمستانی با بارش های بیش از نرمال بودند، پیش بینی های این سازمان 
کاملًا برعکس رخ داد و پاییز و زمســتانی با بارش های کم تر از نرمال تا امروز 
داشتیم.در چنین شرایطی، میزان ورودی آب به سدهای کشور در 99 روز ابتدایی 
ســال آبی جاری )شــروع مهر تا 9 دی ۱4۰۲( نســبت به مدت مشابه در سال 
کم بارش قبل، افزایش یا کاهشی نداشت و تقریباً برابری می کند؛ با این حال، 
در همین مدت شاهد افزایش ۲۰ درصدی خروجی آب از سدها به منظور تأمین 

آب شرب، کشاورزی، صنعت و نیازهای زیست محیطی بودیم.
۶.۵ میلیــارد مترمکعب خروجــی آب در برابر ۴.۹ میلیارد مترمکعب  ��

ورودی آب
در 99 روز ابتدایی سال آبی جاری، ۶ میلیارد و ۵۲۰ میلیون مترمکعب خروجی 
آب از سدهای کشور داشتیم، درحالی که این رقم در مدت مشابه سال قبل، 

۵ میلیــارد و 4۵۰ میلیون مترمکعــب بود.در همین مدت، میزان ورودی آب 
به ســدهای کشــور 4 میلیارد و ۸9۰ میلیون مترمکعب بود. مقایسه این رقم 
با میزان خروجی آب از ســدها، نشــان دهنده نقش مؤثر داشتن مخازن بزرگ 
در ذخیره ســازی آب و تخصیص مدیریت شــده آب به محل های مصرف در 

سال های کم بارش است.
خیال راحت خوزستان با وجود سد گتوند ��

در زنجیره کارون که سدهای مخزنی کارون 4، کارون ۳، شهید عباسپور، مسجد 
سلیمان و گتوند واقع شده، درحال حاضر مجموع ذخایر سدها 7 میلیارد و ۶۱۸ 
میلیون مترمکعب است که حدود نیمی از این ذخایر، در مخزن بزرگ سد گتوند 
ذخیره شده است.در واقع با وجود سد گتوند، رهاسازی از سدهای بالادست به 
منظــور تأمیــن آب و تولید انرژی برق آبی با اطمینان صورت گرفته چرا که هر 
چه آب از سدهای بالادست رهاسازی شده، در مخزن بزرگ سد گتوند مهار و 

مدیریت شده و هیچ آبی از دسترس خارج نشده است.
اوضاع روبه بحران ذخایر سدهای تهران ��

در سدهای تهران، ۸۵ درصد مجموع ظرفیت مخازن سدها خالی است و تنها 
۲77 میلیون مترمکعب ذخیره آب در تهران وجود دارد که تقریباً مشابه شرایط 
سال آبی گذشته است، با این تفاوت که وضعیت سدهای شرق تهران از سال قبل 
وخیم تر و وضعیت سدهای غرب تهران از زمان مشابه سال قبل، کمی بهتر است.

۶۰ درصد ظرفیت سدهای کشور خالی است ��
درحال حاضر، میزان ذخایر آبی سدهای ایران بالغ بر ۲۰ میلیارد و 7۰ میلیون 
مترمکعب است که نسبت به ذخایر سدها در زمان مشابه سال قبل ۱۸ میلیارد 
و ۵4۰ میلیون مترمکعب، رشدی ۸ درصدی دارد. با وجود ذخایر ۲۰.۰7 میلیارد 
مترمکعبی، هم اکنون ۶۰ درصد ظرفیت سدهای کشور خالی و 4۰ درصد این 

ظرفیت پُر است.

سدهای تهران در وضعیت بحرانی
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سال هفتم
شماره 344

ظرف چند 
ماه گذشته 

قیمت ملک و 
آپارتمان در حد 
۵ درصد و یا 10 
درصد کم شاه 
است، درست 
است که وزیر 

گفته که منتظر 
ریزش قیمت 

مسکن باشید 
و تمام پارامترها 

هم چه با 
مقایسهٔ قیمت 

دلار و چه 
قدرت واقعی 

خرید مردم که 
فراتر از واقعیت 
اقتصاد ما رفته 

است، این 
موضوع را تأیید 

می کند

مساله مالیات حالا چنان به ماجرایی جدی در بودجه تبدیل 
شــده که به نظر می رســد با یک میانگین تازه تقریباً هر روز 
خبــری از آن در صدر اخبار و واکنش های شــهروندان قرار 
می گیرد و از ســوی دیگر باز بســاط انواع تکذیب ها است که 
ســرازیر می شــود و گفته می شود زوایای آن به درستی درک 

نشده است.
تکذیب خبر یک مالیات تازه ��

در ایــن چند روز بــار دیگر یک خبر درباره مالیات در عرض 
چند ساعت در میان برخی از پایگاه های خبری و کانال های 
خبری تلگرامی و بعدتر شبکه های اجتماعی دست به دست 
شده است که »لایحه بودجه سال ۱4۰۳ بیانگر آن است که 
اجاره نشین ها هم باید سال آینده معادل اجاره بهای هفت متر 

مربع از یک آپارتمان مالیات بدهند«.
در همین حال، اما ســازمان امور مالیاتی در بیانیه ای اعلام 
کرد که: »خبرهای منتشره در فضای مجازی مبنی بر اینکه 
طبق لایحه بودجه سال ۱4۰۳ اجاره نشین ها هم باید معادل 
7 متــر مربــع از یک آپارتمان، مالیات پرداخت کنند، به هیچ 

وجه صحت نداشته و از اساس کذب است.«
اما مساله مالیات بر اجاره بها حال دیگر یکی دو سالی است 
کــه در دســت اجرا و اقدام بــرای پیگیری و دریافت مالیات 
است و در واقع با این روش تمامی مالکین املاکی که آن را 
اجاره می دهند تبدیل به مؤدی مالیاتی می شوند. اما ماجرای 

مالیات بر اجاره بها چیست؟
مالیات اجاره یا مالیات بر درآمد اجاره یکی دیگر از مالیات های 
مســتقیم اســت که دولت با هدف ایجاد تعادل در جامعه و 
همچنین استفاده از درآمدی که صاحبان ملک از محل اجاره 

ماهانه خود دارند، وضع شده است.
حقیقت این اســت که بســیاری از صاحب خانه ها از محل 
اجــاره ای کــه به صورت ماهانه از مســتاجران خود دریافت 
می کنند، درآمد دارند و به همین دلیل اســت که دولت ها در 
کشورهای مختلف، اجاره ماهانه را نیز نوعی درآمد شناخته و 
مالیاتی را بر آن وضع کرده است.به گزارش اقتصاد ۲4، مالیات 
اجاره یا مالیات بر درآمد اجاره را می توان یکی از زیر گروه های 
مالیات بر درآمد دانست. بر اساس قانون مالیات های مستقیم، 
اگر شما ملکی مسکونی، اداری یا تجاری دارید و آن را اجاره 
داده اید، موظف هستید بر اساس نوع ملک و میزان اجاره ای 
کــه ماهانه دریافت می کنید، مالیات پرداخت کنید. پرداخت 

این مالیات بر عهده صاحب ملک است.
مالیات مسکن ��

مالیــات اجاره به 7۵ درصــد از اجاره دریافتی تعلق می گیرد 
و در واقــع رقــم ۲۵ درصد از اجــاره بابت هزینه نگهداری و 
اســتهلاک ساختمان از مجموع اجاره ها کسرشده و مالیات 
بر اجاره بها برای 7۵ درصد رقم کل اجاره بها در یک ســال 
محاسبه می شود و بدین ترتیب، برای محاسبه مالیات بر اجاره 
شــما باید میزان اجاره ماهانه را ابتدا در عدد ۱۲ و ســپس آن 

را در عدد ۰.7۵ نیز ضرب کنید.
همچنین باید توجه داشــت که در قوانین کشور، نرخ مالیات 
اجاره برای اشخاص حقوقی ثابت و برابر با ۲۵ درصد است. 
این نرخ برای اشــخاص حقیقی نیز با توجه به میزان درآمد 

سالانه از محل اجاره، به صورت پلکانی محاسبه می شود.
مالیاتی که برای موجر اســت و مســتأجر در آن گرفتار  ��

شده است
این در حالی است که بنا به قانون عدم پرداخت مالیات اجاره 
هیچ پیامدی برای مســتأجر ندارد، اما می تواند مالکان را به 
دردسر بیاندازد. به این معنا که اگر کسی به عنوان مالک، در 
زمان مقرر شده، میزان مالیات تعیین شده را به حساب دولت 
واریز نکند، مشــمول ۱۰ درصد جریمه خواهد شد. به عنوان 
مثــال، تصور کنید مالیات اجاره ای که مکلف به پرداخت آن 
هستید ۱۰ میلیون تومان است. اگر مالک در زمان مقرر شده 
این مبلغ را به حســاب دولت واریز نکند، مشــمول ۱۰ درصد 
جریمــه از مالیــات مقرر، یعنی یک میلیون تومان نیز خواهد 
شــد و در چنین شــرایطی مجبور خواهد بود مبلغ ۱۱ میلیون 

تومان به حساب دولت واریز کند.
چالش مالیات برای کشور ��

این مساله و عدم تعهد قانونی موجر به قانون را باید از خطاهای 
این مدل قانون نویسی دانست، مدلی که در آن در حالی سعی 
می شــود مالــکان خانه های بــالای ۱۵۰ متر مالیات اجاره را 
بپردازند، اما در نهایت مستاجرانی که برای اجاره خانه در فشار 
هســتند ناچار به پذیرش شرایط موجر می شوند، شرایطی که 
حالا با توجه به بحران ساخت و ساز در کشور هر روز از سوی 
موجران سخت تر از قبل به مستاجران تحمیل می شود.از سوی 
دیگر به نظر می رسد که مساله بحران مالیاتی کشور باید بیشتر 
از گذشته مورد توجه قرار بگیرد. اینکه دولت به دلیل ناتوانی 
در فروش نفت، فساد به دلیل اختلاس ها و هزینه های بالای 
خــودش به طور متوالــی در حال تحمیل انواع تازه مالیات بر 
شــهروندان است، مالیات هایی که به نظر می رسد حالا دیگر 

آستانه صبر و تحمل شهروندان را نیز نشانه گرفته است.

چالش پرداخت مالیات مسکن ادامه دارد

مالیات بر اجاره بها از کجا آمد؟

اجاره خانه های ســاعتی مدتی است که در سایت های 
معروف اینترنت رایج شــده اســت. این تخلف مشهود 
یک خطر جدی برای همســایگان این واحدهاســت و 
تبعات جدی دارد.اجاره ســاعتی و روزانه خانه پیش از 
این ها ممنوع و انجام آن تخلف بوده و هست اما از دید 
مسئولان پنهان مانده بود چرا که در مشاوران املاک 
این اجاره ها انجام نمی شود و اساساً غیرقانونی است و 
تعریفی برای اجاره ساعتی اصلًا وجود ندارد اما درباره 
اجــاره روزانه خانه، تنهــا خانه هایی برای اجاره روزانه 
مجاز هستند که زیر نظر قوانین هتل داری و بوم گردی 
و حائز شرایط استاندارد تعریف شده در آن صنف باشند.
این اقدامی که به صورت علنی و گسترده در سایت ها و 

سکوهای اینترنتی به ویژه سایت معروف انجام می شود 
امنیت ملی را به خطر می اندازد و بارها نســبت به این 
تخلف خطرناک هشدار دادیم.تصور این است که برخی 
از نهادهای نظارتی از این تخلف خطرناک آشکار در این 
سایت که مراجعه مردم برای انواع داد و ستد در آن بسیار 
زیاد است، اطلاع ندارند. موضوع در خطرناک بودن این 
تخلف این است که همسایگان اطلاع ندارند به صورت 
مدام و مستمر چه افرادی در یک ساختمان به چه نیتی 
تردد دارند و همســایگان در خطر هســتند.راه حل این 
است که باید به صورت جدی با این تخلف که از از سوی 
سایت های متخلف انجام می شود، برخورد کرد. در واقع 
بعضی سایت ها مرجع داد و ستد و معاملات مردمی است 

باید برخورد و نسبت به حذف این آگهی اقدام شود. اگر 
این گونه از اگهی های اجاره روزانه واحدهای مسکونی 
و ... نهادینه شود، مقابله و جمع کردن این بساط برای 
نهادهای متولی بسیار سخت خواهد بود.در شرایط فعلی 
با شبکه ای مواجهیم که نسبت به اجاره دادن روزانه و 
ساعتی واحدها اقدام می کنند. این سایت ها اکوسیستم 
بازار مســکن را برهم زده اند اما علاوه بر آن، این اقدام 
و تخلف تهدید جدی برای ساکنان آن واحد محسوب 
می شود.این موارد ناهنجار در هر منطقه ای ممکن است 
رخ دهد و این آگهی های را در هر مناطق تهران و در هر 
بافتی می بینیم اما به دلیل تراکم زیاد جمعیت در برج ها 

این آگهی ها برای اجاره برج ها بیشتر است.

خطر جدی در بازار مسکن

داود بیگی نژاد
نایب رییس اتحادیه 

مشاوران املاک

یادداشت

 پیش بینی نشست ماهانه مسئولان مختص مسائل شهرساری
آیت الله محمدی لائینی در جلسه شورای شهر ساری مطرح کرد:

هشــتاد و یکمین جلســه شورای اسلامی شهر ساری در دوره ششم عصر 
روز یکشنبه ۱۰ دی ماه ۱4۰۲ با حضور آیت الله محمدباقر محمدی لائینی 

نماینده ولی فقیه در مازندران و امام جمعه مرکز استان تشکیل شد.
به گزارش روابط عمومی شــورای اســلامی شهر ساری در این جلسه که 
حجت الاسلام انتظاری مسئول شورای سیاستگذاری ائمه جمعه استان، 
کلیه اعضای شورای شهر و شهردار ساری، معاونان و مدیران شهرداری، 
شهرداران مناطق، تعدادی از کارکنان مجموعه مدیریت شهری و اصحاب 
رسانه حضور داشتند، آیت الله محمدی لائینی در سخنانی گفت: شهرداری 
ســاری برغم مشــکلاتی که دارد، توفیقاتی هم داشته که جا دارد از تلاش 

اعضای شورای شهر، شهردار و کارکنان این مجموعه تشکر کنم.
وی با تاکید بر اینکه طوری عمل کنیم که شرمنده آیندگان نباشیم افزود: 
اگرچه مشکلات زیاد است ولی تا فرصت دارید به شهر برسید و در پایان کار 
اگر یک گزارش کار به مردم می دهید، یک گزارش کار هم به خدا بدهید.
نماینده ولی فقیه در مازندران با بیان اینکه ساری بلحاظ توسعه باید الگوی 
ســایر شــهرهای استان باشد اظهار داشت: شهر برای پیشرفت نیاز به سه 
مؤلفه شهرسازی، شهرداری و شهربانی دارد و لذا برای بزرگ و الگو ماندن 

ساری همت بزرگی هم لازم است.
 وی ازدیاد نیرو را بار سنگینی بر دوش شهرداری دانست که توان و تمرکز 
مدیران را مصروف خود می کند و افزود: در عین حال با جلوگیری از دورریزها 
و اسراف و تبذیر و تلاش مضاعف می توان به سازندگی شهر هم پرداخت.
نماینده ولی فقیه در اســتان همچنین بر لزوم پرداخت به موقع حقوق این 

نیروهای شهرداری تاکید کرد.
آیت الله محمدی لائینی خاطر نشــان کرد: به اتفاق مســئولان اســتان و 
شهرستان و نمایندگان شهر نشست ماهانه ای مختص ساری تدارک شده 

که امیدواریم بتواند حلال بخشی از مشکلات مرکز استان باشد.
گفتنی است پیش از سخنان نماینده محترم ولی فقیه، پرویز شعبانی رئیس 
شورای شهر ساری ضمن خیر مقدم به مدعوین جلسه به حماسه 9 دی اشاره 
کرد و آنرا از درخشان ترین روزهای حیات نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران و تجلی بصیرت و زمان شناسی آحاد ملت شریف ایران و میثاق امت 
با ولایت برشمرد که درس ها و عبرت های بزرگی را برای ملت ما بهمراه 
داشت و خیر و برکاتش در عزت و اقتدار نظام اسلامی تجلی پیدا کرده است.
وی به تلاش مؤمنانه و همتِ انقلابی حماســه ســازان 9 دی، ارج نهاد و 
افزود: با توکل به خداوند بزرگ و در سایه عنایات خاصه حضرت ولی عصر 
)ارواحنافــداه( تحــت زعامت رهبر معظــم انقلاب و البته با حفظ بصیرت، 

شاهد عزت و اقتدار هرچه بیشترِ کشور و ملت بزرگ ایران خواهیم بود.
شــعبانی ســپس به ۱۳ دی میلاد باسعادت دُخت گرامی نبی مکرم اسلام 
حضرت فاطمه سلام الله علیها و روز زن و همچنین سالروز ولادت معمار 
بزرگ انقلاب اســلامی حضرت امام رحمت الله علیه اشــاره کرد و این روز 

فرخنده را به همه هموطنان خصوصاً همشهریان عزیز تبریک گفت.

وی یادآور شــد: در آســتانه چهارمین سالگرد شهادت سردار سلیمانی قرار 
داریم که با شعار شهید القدس برگزار می شود لذا به روح بلند این مرد بزرگ 
و فرمانده دلاور جبهه مقاومت و یاران و همرزمان ایشان از جمله شهید سید 
رضی موسوی درود می فرستیم. در ضمن روز شهادت این سردار بزرگ به 
عنوان روز جهانی مقاومت نامگذاری شده که این روز را نیز گرامی می داریم.

رئیس شــورای شــهر ساری بحث انتخابات پیش رو را نیز مورد توجه قرار 
داد و گفــت: انتخابــات؛ از مهمترین راهبردهای مردم ســالاری و گردش 
مسئولیت هاست و انتخابات سالم و حداکثری قطعاً به کاهش مشکلات و 
پیشــرفت کشــور منجر خواهد شد. تاکید رهبر فرزانه انقلاب این است که 
چهار اصل ســلامت، امنیت، مشــارکت و رقابت باید در انتخابات پیش رو 
تجلی داشته باشد و این امر با حضور آگاهانه و مسئولانه در انتخابات محقق 
خواهد شــد.وی در ادامه خاطر نشــان کرد: ششمین دوره شورای اسلامی 
شــهر ســاری تلاش کرد ضمن انجام وظایف و ماموریتهای قانونی خود 
بگونه ای عمل کند که چالش ها به حداقل برسد و اعتماد از دست رفته نیز 
احیا گردد. در این مسیر اگرچه موانع و محدودیتهایی را در پیش داشته اما با 
دغدغه مندی و تعامل و اتحاد اعضا و بکارگیری حداکثر توان خود در انجام 
دو وظیفه خطیر نظارت و تصمیم گیری و ایجاد تغییر و تحول در مدیریت 
اجرایی شهر، توانست تا حدود زیادی بر مشکلات فائق آمده و فضا را برای 

گردش امور و حرکت چرخهای مدیریت شهری مهیا سازد.
شعبانی اضافه کرد: در این مسیر همواره از حمایت ها و هدایتهای نماینده 
محترم ولی فقیه در استان و تعامل استاندار محترم و ولایی و فرماندار جهادی 
و همچنین از همکاری و حمایت نمایندگان محترم مردم ساری در مجلس 
و همراهی همشهریان فهیم و صبور بهره مند بودیم که در همین فرصت 

از همه عزیزان تشکر و قدردانی می نمائیم.
وی در خاتمه از حضرت آیت الله محمدی لائینی خواست همچون گذشته 
شهرداری ساری را مورد توجه ویژه قرار دهد چراکه اجرای پروژه های شهر 
با کندی پیش می رود و تکمیل پروژه های اساســی از جمله تکمیل پروژه 

نیروگاه زباله، هدایت آبهای سطحی، ادامه و تکمیل پروژه پل تا پل و روگذر 
سه راه جویبار نیاز به حمایت جدی دارد.

سید حسین یوسفی نایب رئیس شورای شهر ساری نیز تصریح کرد: برغم 
تلاش و پیگیری اعضای شورا و شهردار متاسفانه شهرداری ساری وضعیت 

مناسبی ندارد و نیازمند حمایت جدی است.
وی ســوء مدیریت و قانون گریزی را از مشــکلات جامعه برشمرد و گفت: 
سلیقه محوری جای شایسته سالاری را گرفته و نخبگان در جایگاه مدیریتی 
قرار نمی گیرند در حالیکه مدیریت یک علم است و تصدی مدیریتها بدون 

دانش مدیریتی، خسارتبار خواهد بود.
یوســفی با تاکید بر اینکه ما منتخب مردم هســتیم و باید پاسخگوی آنان 

باشیم ابراز امیدواری کرد مجموعه مدیریت شهری شرمنده مردم نشود.
سید ذوالفقار شریفی عضو شورای اسلامی شهر ساری یادآور شد: در راستای 
بهبود شرایط مدیریت شهری ما شهردار منتخب خود را استیضاح و برکناتر 
کردیم و دست به انتخاب مجدد شهردار زدیم که خوشبختانه در بهبود شرایط 
مؤثر واقع شــد.وی گفت: در حال حاضر تعامل شــهرداری با مدیران ارشد 
استان و شهرستان و دستگاههای اجرایی و نمایندگان خوب است و ان شاء 
الله منجر به گشایش امور خواهد شد.سید رحمان میرشجاعی دیگر عضو 
شورا نیز تاکید کرد: برای عملکرد دو سال اندی گذشته نمره قبولی بخودم 
نمی دهم چون مردم و نیروها از شــورا و شــهرداری راضی نیستند و در این 
شرایط بزرگان شهر باید تکیه گاه شهرداری باشند.وی افزود: امروز با شعار 
نمی توان امید را به جامعه تزریق کرد بلکه با عملگرایی باید با مردم حرف زد.

میرشــجاعی از نیروی انســانی به عنوان یک سرمایه یاد کرد که باید حفظ 
شود و تاکید کرد: برای این منظور باید به راهبردهایی اندیشید که با کمترین 

آسیب موجب ساماندهی نیروها شود.
محمد حسین قبادی شهردار ساری با تشکر از حمایت نماینده محترم ولی 
فقیه در اســتان و همراهی برادرانه اعضای شــورا افزود: شــهرداری حدود 
۱۵۰۰ میلیارد تومان بدهی انباشــته از گذشــته دارد که ما توانستیم بخشی 

از آن را بپردازیم و حقوق نیروها را نیز ترمیم کردیم.
وی گفت: در بحث فعالیتهای فرهنگی اجرای تورهای رایگان گردشگری، 
سوگواره حسینی، جشنواره کئی پلا، جشن روز ملی کودک، یادواره شهدای 

شهرداری و تقدیر از عوامل فیلم شهدای خان طومان را داشتیم.
شهردار ساری با اعلام اینکه ۲۸۵ میلیارد تومان اعتبار برای پروژه زباله سوز 
جلب کردیم از ۸۶ هزار متر مکعب آسفالت معابر، 4۵ هزار متر مربع زیر سازی 
و ۳۵ هزار متر مربع پیاده رو سازی و همچنین لایروبی رودخانه تجن بعد 
از ۶ سال، تأمین روشنایی معابر و تأمین اعتبار برای ادامه پروژه های پل تا 
پل و پارک جنگلی شهید نوبخت به عنوان دیگر اقدامات شهرداری نام برد.

قبادی ابراز امیدواری کرد در کنار اعضای شورا و با حمایت نماینده محترم 
ولی فقیه در استان و دیگر مسئولان توان مضاعفی برای سازندگی ساری 

شکل بگیرد.

کنترل  
 قیمت   مسکن 
از طریق صلاح 
زمانی

یک کارشناس بازار مسکن در 
گفتگو با »تدبیر تازه« 
مطرح کرد:

وی در ادامــه بیان داشــت: ایــن رکود ادامه دار 
خواهــد بود چرا که بــازار واقعاً نمی تواند بچرخد 
و حبــس پــول و غیره هم اتفاق خواهد افتاد.این 
کارشناس مسکن در خصوص قیمت دلار و خرید 
مسکن، خاطرنشان کرد: می بینیم که یا باید قیمت 
مسکن پایین بیاید یا قیمت دلار بالا برود تا این 
هماهنگی دوباره ایجاد شــود، این در حالی است 
که دولت مصّر اســت که قیمت دلار از این رقم 
بالاتر نرود مخصوصاً که الان نفت را بالای یک 
میلیون بشــکه می فروشند.مهدیزاده گفت: بنده 
بعیــد می دانم که قیمــت دلار بالا برود چرا که 
می توانند قیمت دلار را کنترل کنند، بنابراین باید 
انتظار داشته باشیم که قیمت ملک پایین بیاید اما 
قیمت ملک همیشــه چسبندگی دارد و با اصلاح 

زمانی خود را تنظیم می کند.
وی افــزود: ظرف چند ماه گذشــته قیمت ملک 
و آپارتمــان در حــد ۵ درصــد و یا ۱۰ درصد کم 
شــاه است، درست است که وزیر گفته که منتظر 
ریزش قیمت مسکن باشید و تمام پارامترها هم 
چه با مقایسهٔ قیمت دلار و چه قدرت واقعی خرید 
مردم که فراتر از واقعیت اقتصاد ما رفته است، این 
موضوع را تأیید می کند و این امر موجب می شود 
که بازار رکود ســنگینی داشــته باشد و همچنین 
پولها نچرخد و در نتیجه ساخت وســازها متوقف 
شــوند، قطعاً برخی ســازندگان احتیاج دارند که 
پول هایشــان ســریع تر برگردد و ممکن است با 

قیمت های کمتر عرضه کنند.
این کارشناس مسکن بیان داشت: واقعیت اقتصاد 
همیشــه گفته که از طریق اصلاح زمانی قیمت 
مســکن تنظیم می شود بنابراین چنان چه قیمت 
دلار ثابت بماند انتظار داریم که سال ها این رقم 
بــا بــالا رفتن قدرت واقعی خرید مردم  بر همین 

شکل باقی بماند.
مهدیزاده ادامه داد: زمانی که قیمت مســکن در 

صدد تعدیل باشد معمولًا این اتفاق نمی افتد که 
هیچ تکانی و هیچ تغییری در قیمت ها د سال هایی 
که تورم های شدید 4۰ درصد و ۵۰ درصد یا حتی 
۳۰ درصــد داریــم هیچ تغییری نکند و معمولًا با 
یــک رقمی کمتــر از تورم واقعی بالا می رود، به 
طور مثال اگر تورم 4۰ درصد باشد آن سال قیمت 
ملک ۲۰ درصد بالا می رود، زیر رقم تورم اقتصاد 

و در واقع قیمت به نوعی کم می شود.
وی در ادامه بیان داشــت: وقتی که الان قیمت 
ملــک هیچ تغییــری نمی کند و ۵ درصد نیز کم 
می شــود در حالی که ما تورم 4۰ درصد را داریم، 
درست است که قیمت ملک به لحاظ اسمی تکان 
نمی خــورد اما زمانی که تورم 4۰ درصد داریم به 
این معنی اســت که از قیمت مســکن 4۰ درصد 
کم می شــود یا قدرت خرید مردم در ســال آینده 
افزایــش با افزایش قیمــت به طور واقعی ترمیم 

می شود و حتی می تواند این سال ها را جبران کند 
البته قیمت مسکن با یک رقمی کمتر از تورم بالا 
مــی رود، اما در حال حاضر هیچ تکانی به قیمت 
مســکن نخورده است ۵ درصد کم شدن قیمت 
مسکن با تورم 4۰ درصدی که داریم که این یک 
اصلاح نســبتاً عمیق قیمتی است.این کارشناس 
مســکن خاطرنشان کرد: در سال هایی که تورم 
بســیار شدید است توقف قیمت مسکن به دلیل 
چسبندگی هم تقریباً معادل کم شدن قیمت است 
بنابراین بعید می دانم  قیمت واقعی مسکن بیشتر 
از ۵ درصد تا انتهای سال جاری بخواهد کم شود 
اما در زمانی که تورم واقعی که در کشــور اتفاق 
می افتد این ۵ درصد به نوعی کم شــدن قیمت 
مسکن است، بنابراین قدرت خرید مردم در سال 
آینده ترمیم می شــود و این بازار سریعتر می تواند 

به حالت عادی بازگردد.

زهره دیانی
روزنامه نگار

یک کارشناس مسکن گفت: واقعیت اقتصاد ایران بیانگر این 
است که از طریق اصلاح زمانی می توان قیمت مسکن را کنترل 
و تنظیم کرد.علیرضا مهدیزاده کارشناس مسکن در گفت وگو 
با روزنامه تدبیر تازه در خصوص قیمت فعلی مســکن، گفت: 
قیمت فعلی مسکن با تمام پارامترهایی اقتصادی از حد خارج 
شــده اســت به این معنی که چه این قیمت را با قیمت دلاری 
مسکن که بسیار بالا رفته مقایسه کنیم که در سال های اخیر 
قیمــت دلار بیــن ۱۰۰۰ تا ۱۲۰۰ بود و در یک زمان هایی هم 
حدود ۸۰۰ تومان بود که ما متوسط ۱۰۰۰ را برای اقتصاد ایران 
در رقم معقولی می دانیم و چه با کشــش بازار و قدرت خرید 
مردم را و چنان چه این مســائل را به لحاظ عرضه و تقاضا در 
نظر بگیریم باز هم این رکود سنگینی که حاکم شده به دلیل 
قدرت خرید مردم اســت، در حالی که می بینیم یا باید قیمت 

مسکن پایین بیاید یا قیمت دلار بالا برود.



6 هـفـتـهنــامـه
سه شنبه

3 بهمن1402 
سال هفتم
شماره 344

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

در ۱۳ آبان ۱۳97 در یک روز تاریخی و سخت، حدود 7۰۰ ایجنت 
ما توسط امریکا تحریم شد؛ اعم از بانک مرکزی، بانک ها، بیمه ها، 
کشتی ها و غیره. سایت رسمی وزارت خزانه داری آمریکا و اوفک 
هم این تحریم را در کنار خیلی از تحریم های دیگر آورده است. 
در دوران ریاســت جمهوری ترامــپ حداقل 9۰ واقعه تحریمی 
داشــتیم که بیش از ۶۰ واقعه فقط در حوزه روابط مالی، تجاری، 
کالایــی، بیمــه ای و حمل ونقل بود و از این ۶۰ واقعه، مهم ترین 

آن ها در ۱۳ آبان رخ داد.
با وجود این، امروز با توجه به قراردادها و ایجاد خط اعتباری های 
ارزی می تــوان این طــور امیدوار بود کــه بتوانیم اثر تحریم ها را 
به آهســتگی کمرنگ کرده و در فضای بین الملل مجدداً، ال سی 
باز کنیم، ســواپ ارزی شــکل دهیم، بتوانیم آزادانه و با مشکلات 
کمتــری از یوترن دلار )چرخه بازگشــت دلاری(، تجارت خود 
را اعم از صادرات، واردات و ســرمایه گذاری و ســواپ های ارزی 

مختلف داشته باشیم.
میزان ۶.۵ میلیارد روبل اعتبار چندان برای ما چشــمگیر نیســت، 
آن هــم در حجــم تجارت ۱۱۰ میلیارد دلاری ایران. بنابراین اثر 
واقعی کوتاه مدت این اتفاق، چندان زیاد نخواهد بود، اما یک اثر 
روانی برای اقتصاد و عاملان اقتصادی و کسانی که درگیر تجارت 
هستند، خواهد داشت و مقداری اطمینان بخش است از این جهت 

که ایران گام به گام اثر تحریم را پشت سر می گذارد.
بازگشایی خط اعتباری در خارج از کشور فرصت خوبی است. اگر 
این فرصت در همین اندازه باقی بماند، اثر روانی مثبتش به زودی 
خنثی می شود و از بین می رود؛ اما اگر یک مبدأ و آغاز باشد برای 
اینکه ما بتوانیم ارتباطات کارگزاری مالی و تجاری خود را با منطقه 
اوراسیا افزایش دهیم، می تواند اثر تحریم را بیش از گذشته خنثی 
کند برای اینکه ما بتوانیم توان از دســت رفته خود را در نظام و 

تجارت بین الملل بازیابی کرده و اقتصاد خود را احیا کنیم.
روسیه با ما یک تفاوت اساسی دارد، زیرا دچار تحریم ثانویه نیست، 
در حالی که ما دچار تحریم ثانویه هســتیم. تحریم ثانویه به این 
نحو که اگر یک دولت یا شرکت با کشور تحریم شده ایران مبادله 
کرد، آن دولت یا شــرکت و کارگزار اقتصادی خودش در لیســت 
تحریم های اوفک قرار می گیرد. این تحریم ثانویه فقط برای ایران 
وجود دارد و حتی روس ها هم تحریم ثانویه نیستند، به همین دلیل 
امروز حتی شــرکت ها و افراد روس که تحریم هســتند، هم با ما 
بی محابــا کار نمی کننــد، زیرا بیم این را دارند که به دلیل تعامل با 
ایران، دچار تحریم ثانویه شــوند. بنابراین ما باید نسبت به تفاوت 

بین ایران و روسیه واقع بین باشیم.

کمرنگ  شدن تحریم های بانکی
لیبا گشایش ال سی  

ما
زار

با

برخی از افراد در فضای مجازی، با نشان دادن تصاویر 
مجوزهای نهادهای مالی تحت نظارت سازمان بورس 
و اوراق بهادار و انتساب مجوز به خود، اعتماد مخاطبان 
را جلب و اقدام به کلاهبرداری از آن ها کرده اند. مشاهده 
شــده که برخی از هم وطنــان با عضویت در کانال ها 
و گروه های تلگرامی به منظور ســرمایه گذاری، وجوه 
خود را به شــماره حساب ها یا شماره کارت های بانکی 
ارائه شــده در تلگرام واریز می کنند که در نهایت ســوء 
استفاده کنندگان با مسدود کردن دسترسی کاربران از 
آن هــا کلاهبرداری می کنند.افرادی در تلگرام با تبلیغ 
مشــاوره سرمایه گذاری و سبدگردانی و مشارکت دادن 
سرمایه گذاران در افزایش سرمایه شرکت های بورسی، 

وجوهی را از آن ها دریافت می کنند، پس از آن به دلیل 
غیر قابل شناسایی بودن و فقدان مشخصات هویتی و 
شماره تماس از این کلاهبرداران، بعضاً از طریق اقدامات 
پلیسی و نظارتی نیز قابل شناسایی و رهگیری نیستند و 
حتی برخی از این کلاهبرداران در ایران نیز اقامت ندارند 
که این موضوع امید تعقیب آن ها را برای مال باختگان از 
بین می برد.مانور متقلبانه ای که این افراد به کار می گیرند 
و باعث فریب و جلب اعتماد مردم می شود، عبارت است 
از »ارائه تصویر مجوز یک نهادمالی رسمی و قانونی« در 
کانال خود، در حالی که مدیران این نهادهای مالی از سوء 
استفاده از نام و نشان خود توسط افراد مذکور بی اطلاع 
هستند. به عنوان مثال، اخیراً کانال هایی با نشان دادن 

تصاویر مجوز رسمی یک شرکت مشاوره سرمایه گذاری 
و یک صندوق ســرمایه گذاری، از مردم کلاهبرداری 
کرده اند.به موجب دستورالعمل ضوابط فعالیت اشخاص 
تحــت نظــارت در فضای مجازی، مصوب ۱9 دی ماه 
۱4۰۱ سازمان بورس و اوراق بهادار، کلیه ناشران اوراق 
بهادار، نهادهای مالی ثبت شده و تشکل های خود انتظام 
موظف هســتند تارنمای رســمی خود را از طریقی که 
توسط واحد نظارتی مربوط در سازمان اعلام می شود، 
معرفی کنند و بسترهای انتشار اخبار و اطلاعات و انجام 
فعالیت ها و رســانه های اجتماعی و خبری و ابزارهای 
تعامل الکترونیکی خود را از طریق تارنمای فوق به عموم 

معرفی و برای به روزرسانی آن اقدام کنند.

فازِ اصلاح 
و احتیاطِ 
بورس!

یک تحلیلگر بازار سرمایه  در گفتگو با 
»تدبیر تازه « به چرایی روند اصلاحی 
بورس در این روزها پرداخت

نماگرهای تالار شیشــه ای، معاملات روز گذشته؛ سه 
شــنبه ۱۲ دی ماه را همچنان با روند اصلاحی پشــت 
سر گذاشتند؛  به طوری که شاخص سازها عامل اصلی 
کاهش نماگرها شــدند و بیش از ۱7۰ میلیارد تومان 

پول حقیقی از بازار سهام خارج شد.
نماگر اصلی تالار شیشه ای در معاملات دیروز، بیش 
از 9 هزار واحد عقب نشینی کرد و در سطح ۲ میلیون 
و ۱۵۸ هــزار و 799 واحــد قرار گرفت تا این بار، حفظ 
کانــال ۲ میلیــون و ۱۵۰ هزار واحد اهمیت پیدا کند.
شــاخص هم وزن نیز، با شــتاب کمتری در مقایسه با 
نماگر اصلی در سمت منفی دامنهٔ نوسان قدم برداشت 
و در پایــان معامــلات با بازدهی منفی ۰/۲7 درصدی 
در ســطح 7۵۵ هــزار و 9۳۸ واحــد قرار گرفت تا هر 
دو نماگــر اصلی تالار شیشــه ای همچنان در مرحلهٔ 
اصلاح و احتیاط باشند. تالار شیشه ای در روز گذشته 
شــاهد دســت به دست شدن بیش از 7 میلیارد و ۳4۰ 
میلیون سهام و اوراق مالی در ۳۵۶ هزار نوبت معامله 
به ارزشــی بیش از 4 هزار و 7۰ میلیارد تومان بود. در 
معاملات روز ســه شــنبه ۱۲ دی ماه، شاخص سازها 
عامل اصلی کاهش شــاخص کل بودند و نمادهای 

»فولاد«، »فملی«، »فارس« و »شپنا« بیشترین تأثیر 
منفی را بر شاخص بورس داشتند و در مقابل، نمادهای 
»ذوب«، »افق«، »سدشت« و »اخابر« مانع از کاهش 
بیشــتر شاخص کل شدند.علی عصاری، کارشناس و 
تحلیلگر بازار ســرمایه در رابطــه با اصلاح و احتیاط 
این روزهای بورس بیان کرد: این روزها، بازار سرمایه 
خیلی غیرقابل پیش نیست؛ به طوری که پیش بینی 
می شــد چنین رفتاری داشته باشد بالاخص این هفته 
مثل هفته گذشته عرضه اولیه داشتیم و همین موضوع 
باعث شــد اتفاقی که هفته پیش رخ داد، دوباره تکرار 
شود.این تحلیلگر بازار سرمایه تصریح کرد: روند نزولیِ 
فرسایشــیِ بورس همان روندی است که در سه دوره 
قبلی شاهد بودیم و این دوره هم، مثل ادوار قبلی؛ نزولیِ 
فرسایشی است که این اتفاق بعد از یک حرکت شارپ 
رخ داده تا جایی که روند بازار سرمایه در دوره های قبل 
نیــز، بدیــن صورت بوده که یک هفته مثبت بوده و به 
ترتیب، حدود سه هفته تا یک ماه روند کاهشی یا نزولی 
را طی کرده که این روند کسل کننده ای است و فقط 
می خواهد روی یک عدد نگه داشته شود و به نظر بنده، 
این اتفاق قابل پیش بینی بود. بنابراین، تا ورود سرمایه 

یا اتفاق مثبت جدید، روند فرسایشی بورس ادامه خواهد 
داشت.عصاری با تأکید بر این که بازار سرمایه وارد فاز 
اصلاح و احتیاط شــده اســت، گفت: بورس وارد یک 
فاز صعودی شارپ و یک روند نزولیِ فرسایشی شده 
اســت و این اتفاق، تقریباً تکرار ســه دوره قبلی است. 
البته شــرایط این روزهای بازار سرمایه در میان مدت 
و بلند مدت بد نیســت ولی بدون شــک، باید به یک 
کف مناسب برسد و در اصطلاح به آن اصلاح زمانی 
گفته می شود؛ اصلاحی که برای مدتی طول می کشد 
تا بازار دوباره جان بگیرد و شــرایط را برای رشــدهای 
خوب آماده کند.این تحلیلگر بازار ســرمایه با اشاره به 
اهمیت ورود نقدینگی در بورس عنوان کرد: باید توجه 
کرد ورود نقدینگی در بازار سرمایه مهم است و احتمالًا 
در روزهــای آینده، اگر از طرف حقوقی ها و حقیقی ها 
ورود نقدینگی زیادی داشــته باشیم روند بورس تغییر 
خواهد کرد. اما نکته قابل ذکر این است که متأسفانه 
در حال حاضر، ورود به صندوق های درآمد ثابت زیاد 
است و این موضوع می تواند تا حدی نگران کننده باشد.
عصاری با اشاره به تأثیر اخبار سیاسی و اقتصادی بر بازار 
سرمایه در روزهای آینده گفت: اگر بخواهیم نگاه کلان 

به بازار سرمایه داشته باشیم دو عامل بسیار مهم هستند 
که یکی از آن ها قیمت دلار است و با توجه به این که 
حدود یک سال است که نرخ ثابتی پیدا کرده است به 
نظر بنده، هزینه آن را بازارهای دیگری مثل خودرو و 
بورس می پردازند و دلیلش این اســت که حرکت این 
بازارها باعث می شود خود دلار متزلزل و ناپایدار شود.

این تحلیلگر بازار سرمایه یادآور شد: به نظر بنده، هر 
گونه رشد شارپ و حرکت عمیق بازار سرمایه به سمت 
بالا با شــعار ســال؛ »مهار تورم و رشد تولید« منافات 
دارد. چون نقدینگی به شــدت در بازارها زیاد اســت و 
هرگونه شوک نقدینگی مجدد به بازارها می تواند این 
شــعار را تحت شــعاع خود قرار دهد و با توجه به این 
که قیمت دلار بعد از مدت ها ثابت شــده است همین 
امر موجب می شــود که پول ها را به این ســمت سوق 
دهــد. بنابراین، خیلی از طرف سیاســت گذار انتظار 
نمی رود که حرکت بازار ســرمایه شــارپ باشد. مگر 
این که سیاســت ها تغییر کنند و اتفاق جدیدی بیفتد 
و یــا انتخابــات دوره دوم برگزار شــود و موضوعات 
نقدینگی خیلی پُررنگ نباشــند و بازار سرمایه دوباره 

شاهد رشد شارپی باشد.

کلاهبرداری در بورس

محمد مهدی منتظری
رئیس اداره ارتقای 

سلامت بازار سرمایه 
سازمان بورس

یادداشت

یادداشت

فاطیماه میرزایی دخت 
روزنامه نگار

 حسن حسن خانی
کارشناس اقتصادی

آگهی تغییرات شــعبه شــرکت خارجی ژیوادان اینترنشــنال اس آ به شناســه ملی 
۱۴۰۰۰۱۵۰7۶۰ و به شماره ثبت 2۹33 به استناد صورتجلسه مصوبه ارکان تصمیم 
گیرنده شرکت خارجی )مادر( مورخ ۱۴۰2/۰8/3۰ و تأییدیه شماره 8۰۱۱۵7... مورخه 
۱۴۰2/۰۹/۰7 سفارت جمهوری اسلامی ایران در برن تصمیمات ذیل اتخاذ شد: آقای 
اشکان اصلانی شادلو به شماره ملی ۰۰7۰2۱۶۵۶8 با اختیارات زیر بعنوان مدیر شعبه 
انتخاب گردید: ۱- انجام و مدیریت کلیه امور اداری، قانونی، ثبتی، بانکی، ملکی و مالیاتی 
شعبه 2- اقدام به نمایندگی از طرف شعبه در برابر کلیه وزارتخانه ها، ادارات، سازمان ها، 
مؤسســات، شــرکت ها، شــوراها، نهادهای انقلابی، دفاتر، نهادهایی قضایی، ادارات 
نیــروی انتظامــی -اعم از دولتی یا غیر دولتی- از جمله بدون محدودیت مراجع مالیاتی، 
شــهرداری ها، اداره ثبت اســناد و زمین، دفاتر اسناد رسمی، سازمان ها و ادارات زمین و 
مسکن، مؤسسات خیریه )شامل سازمان اوقاف(، سازمان ها یا هیات های آب، گاز و برق، 
سازمان حفاظت از محیط زیست و مؤسسات و شرکت های وابسته و مرتبط با آن، شرکت 
مخابرات ایران، ســازمان تأمین اجتماعی، اتحادیه های صنفی، اشخاص و شرکتهای 
خصوصی یا سایر مراجع ذیصلاح، و امضای هر گونه فرم، سند، تقاضانامه و اوراق مورد 
نیاز این مراجع و درخواست و دریافت هر گونه گواهی، درخواست، مدرک و مفاصاحساب 
یا گواهینامه از این مراجع، و پرداخت عوارض دولتی و سایر عوارض و بدهی ها و دادن هر 
گونه تعهد در ارتباط با اموال منقول و غیرمنقول که در این خصوص در تملک شعبه قرار 
دارد 3- افتتاح، حفظ، مدیریت، تبدیل یا بستن حساب های بانکی به نام شعبه )از جمله، 
اما نه محدود به حسابهای جاری، حساب های سپرده، حساب های پس انداز و حسابهای 
ارزی( و ســایر حسابهای مشابه نزد بانک ها و مؤسسات مالی ایران. ۴- انجام هرگونه 
فعالیت تجاری با بانک ها یا مؤسســات مالی در ارتباط با هر یک از حســابهای شعبه، از 
جمله اما نه محدود به واریز و برداشــت، دریافت صورتحساب های بانکی، دفترچه های 
حساب، حوالجات، حواله های پولی، دسته چک ها، ضمانت ها، گواهی ها یا رسیدهای قابل 
پرداخت توسط هر شخص، بنگاه، شرکت یا شخصیت سیاسی انجام هر گونه فعالیت 
بانکی از جمله، اما نه محدود به امضای چک ها، درخواست وام، درخواست انجام عملیات 

بانکی آنلاین، تلفن بانک و موارد مشابه، امضای تقاضانامه ها یا تعهدنامه ها، اخذ گواهی 
عدم پرداخت و تقاضای هر گونه وام به نام شعبه از هر بانک یا موسسه اعتباری تحت 
هر گونه ضوابط و شرایط ۵- صدور، ظهرنویسی، تخفیف و پرداخت کلیه اسناد تجاری 
از طرف شعبه ۶- انعقاد هر گونه قرارداد الزام آور )از جمله با اشخاص حقیقی یا حقوقی، 
دولتی یا غیر دولتی، اشخاص عمومی یا خصوصی( تحت هر گونه ضوابط و شرایط، برای 
هر مدت و به هر مبلغ، خواه آنکه این قرارداد قطعی و یا مشروط باشد، وثیقه یا رهن به 
وجود آورد، مالکیت را قبول کند یا انتقال دهد، قرارداد تســویه باشــد یا اجاره، خواه این 
قرارداد مربوط به اموال منقول یا غیر منقول، ملموس یا نا ملموس شعبه باشد و همچنین 
دریافت و پرداخت هرگونه وجه متعاقب این قراردادها به استثنای موافقتنامه های وام، 
موافقتنامه هایی که نسبت به دارائی های شرکت یا شعبه ایجاد وثیقه و تضمین نماید. 
7- فروش، خرید، اجاره، کرایه، معاوضه، ســرمایه گذاری یا ســرمایه گذاری مجدد هر 
نوع دارائی، اموال منقول و غیر منقول، ملموس یا نا ملموس شعبه )از جمله و نه محدود به 
خرید/ انتقال خطوط تلفن و تلفن ثابت، سیم کارت، وسایل نقلیه و سایر اموال غیر منقول( 
و دریافت منافع هرگونه سرمایه گذاری شامل سود و سود سهام 8- اخذ و تحویل اسناد 
مالکیت و سایر اسناد قانونی، درخواست رونوشت اسناد و مدارک، انجام کلیه مراحل و 
اقدامات ضروری جهت تنظیم یا انتقال اسناد، اقدام به اعتراض و درخواست ۹- اقدام 
در خصــوص هرگونه ادعای مطروحه در ایران مرتبط با هر شــخص حقیقی یا حقوقی 
ازجمله بدون محدود شدن به حق اعمال کلیه قدرت ها و اختیارات قانونی بدون استثناء 
در ارتباط با دعاوی، سایر اقدامات حقوقی و اداری، مالیاتی و امور کاری نزد دادگاه های 
عمومی و انقلاب، مراجع قضائی و غیر قضائی، دادگاه ها، دیوان های اداری و دادسراهای 
عمومی، که این اختیارات شامل، اما نه محدود به موارد زیر است: طرح و اقامه هر گونه 
دادخواست، دعوی و شکایت و دفاع در برابر آنها در کلیه دادگاهها و محاکم حقوقی کیفری 
و مدنــی و دادگاه هــا و دیوان های اداری )از جمله موارد مربوط به مالیات و کار(، حضور در 
جلســات دادرسی، اعتراض به آراء قطعی، حکم ها و دستورات صادره، تقاضای تجدید 
نظر و پاســخ به آن، اعاده دادرســی، انکار و تردید نسبت به سند طرف و استرداد اسناد، 

تعیین کارشــناس و ارزیاب، مصالحه و ســازش، ادعای خسارت، ورود شخص ثالث و 
دفــاع از دعــوای ثالث، دعوای متقابل و دفاع از آن، پیگیری روند اجرای احکام، دریافت 
محکوم به ناشی از حکم دادگاه یا اجرائیه، تقاضای تجدیدنظر در هر مرحله، دریافت و 
پرداخت بر اســاس تصمیم و رأی دادگاه و تعیین وکلای دادگســتری با حق اقامه دعوا و 
یا دفاع از دعاوی و شکایات از طرف شرکت در ایران و اتخاذ این گونه اقدامات قانونی 
که جهت حفظ منافع شــرکت در ایران ضروری یا مناســب باشد، با حق توکیل به غیر و 
لوکرارا« ۱۰- تعیین وکلا برای ثبت این گواهینامه مصوبه و وکالت نامه و هرگونه تغییر 
بعدی در شــعبه نزد هر یک از ادارات ثبت ایران از جمله اداره ثبت شــرکت های تهران 
۱۱- اســتخدام و اخراج کارکنان و انتصاب نمایندگان، دستیاران تجاری و مشاوران از 
جمله بدون محدویت وکلا، حسابداران و مشاورین املاک برای و به نام شرکت یا شعبه 
در ایران. ۱2- دریافت بسته های پستی ارسالی به شعبه از اداره پست و دریافت صندوق 
پســتی به نام شــرکت در ایران. ۱3- پرداخت و تسویه هرگونه وجوه و تأدیه و پرداخت 
آنها که ممکن است در راستای روند عادی فعالیت تجاری شعبه ضروری باشد یا ناشی 
از تعهدات قانونی یا قراردادی شــعبه باشــد ۱۴- درخواست کلیه موارد ثبت، مجوزها و 
پروانه ها که ممکن است برای فعالیت شعبه و کسب و کار شرکت ضروری باشد، از قبیل 
مجوزهای بازرگانی، روادید، مجوز اقامت و کار و غیره ۱۵- به طور کلی، نمایندگی و انجام 
هر گونه اقدام به نام و از طرف شعبه در کلیه موضوعاتی که ناشی از فعالیت های عادی 
شعبه در ایران است این وکالتنامه بطور موسع به عنوان یک وکالتنامه عام تلقی می شود 
و به نحوی تفســیر خواهد شــد که هرگونه اختیارات ضمنی لازم جهت اعمال اختیارات 
خاص این وکالتنامه را نیز شامل گردد. فهرست اختیارات خاص مندرجه به هیچ عنوان 
قصد محدود نمودن اختیارات کلی اعطایی بموجب این وکالتنامه را به هیچ شکل ندارد. 
با وجود این، چنین درک می شود که اعمال کلیه قدرت ها و اختیارات اعطایی بموجب این 

وکالتنامه، محدود به موضوعات در ایران است. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران 
)۱۶۴۹۶7۹(
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سال هفتم
شماره 344

اگر کشوری در 
جهان وجود 
داشته باشد 

که با بهره گیری 
از قدرتی زیاد، 

انرژی های 
سیستم های 
جوی را تحت 

کنترل خود 
قرار دهد، 

به طور قطع 
یک مساله 

پنهانی نیست. 
آن قدر می تواند 

این قدرت را 
اشاعه دهد 

که بر همه جا 
حکومت کند، 
اما انرژی های 
سیستم های 
جوی بسیار 
زیاد است و 
این که ما با 
فرایندهای 

کوچک مقیاس 
بخواهیم آنها 
را تحت تأثیر 
قرار دهیم، 
امکان پذیر 

نیست

طی یکسال اخیر به مراتب شاهد شایعه های بنزینی بودیم و مسئولین 
نیز مرتب این شایعات گرانی بنزین را تکذیب کردند.

آنطور که تجربه نشــان دهنده افزایش قیمت بنزین تاثیر بســیاری 
بر دیگر کالاها و خدمات خواهد گذاشت و این نگرانی همیشه بین 
مردم  وجود داشت که با وجود تورم افسار گسیخته که مردم بعد از 
جراحی اقتصادی دولت تجربه کردند گرانی بنزین باز هم بر شــعله 

های تورم کالاها بدمد.
دولت برای واقعی کردن قیمت بنزین که همیشــه یکی از چالش 
های اصلی بوده همیشــه این را در نظر گرفته که این اقدام ســبب 
افزایش قیمت ها در بازار خواهد شــد و بدین صورت همیشــه با دید 
اما و اگر و با در نظر گرفتن تمام جوانب در مســئله افزایش قیمت 

بنزین پیش می رود.
آنطور که روز گذشته خبرگزاری ها گزارش دادند بر اساس پیشنهاد 
ارائه شــده و در صورت تصویب مجلس شــورای اســلامی، دولت 
موظف خواهد بود از ابتدای خردادماه در سال ۱4۰۳ به سرپرستان 
خانوارهــای فاقد خودرو، بــه ازای هر نفر ۱۵ لیتر بنزین اختصاص 
دهد. این بنزین از محل حذف ســهمیه خانوارهای دارای ۳ خودرو 
و بیشــتر تأمین می شــود و امکان مبادله آن وجود خواهد داشت. در 
ایــن اقــدام قیمت بنزین در هیچ یک از نرخ های ســهمیه ای و آزاد 

افزایش نخواهد داشت.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی لایحه 
بودجه ســال آینده بار دیگر طرح تخصیص بنزین به افراد به جای 

خودرو را مطرح کرده است.
 بــه گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، این طرح که بارها با مخالفت 
گسترده برخی کارشناسان مواجه شده است و از نظر برخی ممکن 
است منجر به ورود جمعیت کثیری از کشور به حوزه دلالی و تجارت 
بنزین شود، این بار با اصلاحاتی از سوی مرکز پژوهش های مجلس 

پیشنهاد شده است.
 بر اساس این پیشنهاد، دولت باید از خردادماه سال آینده به سرپرست 
خانوارهای فاقد خودرو به ازای هر نفر، ماهانه ۱۵ لیتر سهمیه بنزین 
اعطا کند که این ســهمیه از محل حذف ســهمیه خانوارهای دارای 

سه خودرو و بیشتر تأمین می شود.
 در این پیشنهاد، امکان تبادل سهمیه بنزین در یک بازار فراهم خواهد 
شــد. البته تاکید شــده اســت که دولت این حکم را بدون »هرگونه 
افزایــش قیمــت بنزین« انجام دهد. از نــگاه مرکز پژوهش ها این 
طرح باعث تحقق اهداف عدالت در توزیع یارانه ها، مدیریت مصرف 
و پیشــگیری از قاچاق بنزین خواهد شــد. اخیراً برخی از نمایندگان 
مجلس نیز از طرح توزیع ســهمیه به افراد دفاع کردند. گزارش ها 
حاکی از آن است که مصرف روزانه اکنون از ۱۱۵ میلیون لیتر گذشته 
است و پیش بینی می شود تا پایان سال ناترازی بنزین ایران به ۱۵ 

میلیون لیتر در روز برسد.
بر اســاس پیشــنهاد ارائه شده و در صورت تصویب مجلس شورای 
اسلامی، دولت موظف خواهد بود از ابتدای خردادماه در سال ۱4۰۳ 
به سرپرستان خانوارهای فاقد خودرو، به ازای هر نفر ۱۵ لیتر بنزین 
اختصاص دهد. این بنزین از محل حذف سهمیه خانوارهای دارای 
۳ خودرو و بیشــتر تأمین می شــود و امکان مبادله آن وجود خواهد 
داشت. در این اقدام قیمت بنزین در هیچ یک از نرخ های سهمیه ای 

و آزاد افزایش نخواهد داشت.
طبق این پیشنهاد، دولت موظف است سهمیه سابق را برای حداکثر 
دو خودروی سواری در خانوارهای دارای خودرو و نیز سایر سهمیه ها 
شامل خودروهای عمومی، وانت بار و موتورسیکلت حفظ کند. پیش تر 
برخی کارشناسان و نمایندگان مجلس نیز به این طرح اشاره کرده 
بودند و وزیر اقتصاد در خلال اظهارات پیشینش درباره این موضوع 

صحبت کرده بود.
 بر این اســاس و در صورت پذیرش این پیشــنهاد بازار ثانویه بنزین 
به راه خواهد افتاد. در این قالب پیشنهادی برای نرخ فروش بنزین 
پانزده لیتری سرپرســتان خانوارهای بدون خودرو ارائه نشده است. 
در حــال حاضــر به نرخ یارانه ای به قیمت لیتری ۱۵۰۰ تومان و به 
صورت آزاد به قیمت لیتری سه هزار تومان فروخته می شود. در این 
راســتا ممکن اســت نرخ سوم بنزینی در بازار ثانویه، در این اقلب به 
فروش برســد. مکانیزم و سازوکار این پیشنهاد هنوز روشن نیست.
پیش از این حسین راغفر در گفتگو با خبرگزاری خبرانلاین، یکی از 
بهترین روش ها برای برخورداری خانوارهای بدون خودرو از یارانه 
بنزین را واردات خودروهای جمعی نظیر اتوبوس و توســعه حمل و 
نقل شهری مانند مترو و ... دانسته و معتقد بود بسنده کردن به بنزین، 

تنها رد این ساختار به نوعی هدررفت منابع در کشور خواهد بود.
ایرادات جدید در بودجه چیست؟ ��

بر اساس گزارش بازوی پژوهشی مجلس، دو ایراد عمده به لایحه 
بودجه وارد است؛ نخست اینکه طبق روال نادرست و خلاف اصول 
ســابق، در لایحه بودجه ســال ۱4۰۳ دریافتی ها و پرداختی های 
سازمان هدفمندی یارانه ها خارج از شمول منابع عمومی قرار گرفته 
و با سقف 7۵۸ هزار میلیارد تومانی در تبصره ۸ ماده واحده درج شده 
است. دومین ایراد نیز به این نکته باز می گردد که در لایحه بودجه 
۱4۰۳، جزئیات ارقام تشکیل دهنده منابع و سهم هر یک از مصارف 
درج نشــده و این لایحه در این بخش دچار عدم شــفافیت است. به 
عبارت دیگر، بودجه هدفمندی یارانه ها به واسطه عدم مشخص بودن 
جزئیات غیرقابل تحلیل است. از این گذشته، گره زدن سیاستگذاری 
انرژی و درآمدها و هزینه های شــرکت های دولتی حوزه انرژی به 
سیاســت های رفاهی، منجر به مشــکلات فراوانی شده است.عدم 
شمول هدفمندی در منابع عمومی، مقایسه و تحلیل بودجه دولت 
را با خطای بزرگی همراه می کند. باید توجه کرد که گردش درآمدها 
و هزینه های شرکت های دولتی از کانال سازمان هدفمندی یارانه ها 
منجر به شــکل گیری یک خزانه داری دوم در کنار خزانه داری کل 

کشور می شود

سهمیه ۱5 لیتری بنزین برای هر نفر
»تدبیرتازه« از طرح ویژه بنزین گزارش می دهد

اگــر دولــت قیمت بنزین را به فرض مثال ۱۰ تا ۲۰ هزار تومان 
اعلام کند و ســهم هر فردی ۱۵ لیتر بنزین باشــد، ۱۵۰ تا ۳۰۰ 
هزار تومان پول به او تعلق گرفته است و سهم یک خانواده ۵ نفره 
از بنزیــن ماهانــه حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار تا یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان می شود.در حال حاضر دولت سوبسید به بنزین 
اختصاص می دهد. افرادی که ماشــین دارند از ســهمیه ماهانه 
۶۰ لیتر دولت اســتفاده می کنند، اما افرادی که خودرو ندارند از 
سوبسید بنزین محروم هستند. افراد فاقد خودرو از این سوبسید 
محروم هســتند درحالی که گرانی های ناشــی از اختصاص این 
سوبســید در زندگی روزمره به آن ها تحمیل می شود. درباره این 
موضوعات بحث هایی مطرح شده است، اما نه طرحی تصویب 
شــده و نه دولت لایحه ای به مجلس آورده اســت. برای اجرای 

این پیشــنهاد، مردم باید به این باور برســند که این طرح نه تنها 
برای افراد آســیب پذیر مشکل ایجاد نمی کند، بلکه به نفع آن ها 
خواهد بود. در صورت وجود این باور در جامعه است که می توان 
این طرح را به مرحله اجرا رساند.افزایش قیمت بنزین در برنامه 
هفتم توسعه پیشی بینی نشده است و دولت نیز نمی تواند خارج از 
قانون اقدام به افزایش قیمت بنزین کند.برای هر اقدامی درباره 
قیمت بنزین باید ذهن جامعه اقناع شود در غیراین صورت تمام 
طرح ها با مشــکل روبه رو می شوند؛ بنابراین مسئولان امر بهتر 
اســت قبل از اجرای هر تصمیمی مردم را توجیه و همراه کنند. 
برای عرضه بنزین با قیمت ۱۵۰۰ یا ۳۰۰۰ تومان هیچ منطقی 
وجــود نــدارد. در حال حاضر دولت بنزین را ۲۰ تا ۳۰ هزار تومان 
خریداری و با قیمت ۱۵۰۰ تا ۳۰۰۰ تومان عرضه می کند. دولت 

امــکان ادامــه این روند را نــدارد. دولت پول ندارد که با این روند 
ادامــه دهد. در حال حاضر دولت این سوبســیدها را به پولدارها 
پرداخت می کند و فقرا که خودرو ندارند، سهمی از این سوبسید 
ندارند. اگر عدالت باشــد باید همه از این سوبســید استفاده کنند.
در شرایط فعلی قیمت ها به بنزین و دلار گره خورده و با افزایش 
قیمــت بنزین، قیمت کالاهای دیگر هم افزایش می یابد. با این 
حال بحث مصرف اســت. کســی که در حال مصرف یک کالا یا 
محصول اســت باید قیمت واقعی آن را بپردازد. در حال حاضر 
هزینه واقعی بنزین پرداخت نمی شــود و از ابتدا این ذهنیت را 
برای جامعه به وجود آوردند که می شود بنزین را مفت ارائه کرد. 
اشکالی ندارد بنزین را به همه مفت ارائه کنند به شرط آنکه سهم 

افرادی که خودرو ندارد هم در نظر گرفته شود.

چهارمین 
سال متوالی 
خشکسالی
 در ایران

»تدبیر تازه « از وضعیت 
هشدار دهنده کمبودمنابع آبی 
کشور گزارش می دهد

وضعیت منابع آبی کشــور در شرایط بغرنجی به سر می 
برد این  هشــدارها سالهاســت که به گوش می رسد و با 
نگاهــی عادی به بارندگی های اخیر کشــور به وضوح 
می توان به تغییر شــرایط آب و هوایی و کاهش میزان 

بارندگی ها پی برد.
در حالیکه وارد فصل ســرد ســال شده ایم شاهد کاهش 
بارندگی ها دراقصی نقاط کشور هستیم که این موضوع 
یک هشــدار جدی برای کشور است. کاهش حجم آب 
سدهای کشور نیز نشان دهنده بحران است بحرانی که 
گویــا تــا کنون به عمق فاجعه آن پی نبرده ایم همچنان 
روند مصرفی آب شرب درکشور بالاست. از طرفی سیستم 
سنتی آبیاری در بخش کشاورزی نیز مزید بر علت شده 

تا به معضل کم آبی درکشور دامن زند.
به گزارش »تدبیر تازه« روز گذشــته شــاهد آمار و ارقام 
جالبی در این بخش بودیم که به گفته مسئولین وزارت 
نیرو و کارشناسان باید از همین امروز به فکر رفع معضل 

کم آبی در کشور باشیم.
در شــرایطی که همه کشــور با توجه به پیش بینی های 
سازمان هواشناسی منتظر پاییز و زمستانی با بارش های 
بیش از نرمال بودند، پیش بینی های این ســازمان کاملًا 
برعکس رخ داد و پاییز و زمستانی با بارش های کم تر از 

نرمال تا امروز داشتیم.
در چنین شــرایطی، میزان ورودی آب به سدهای کشور 
در 99 روز ابتدایی ســال آبی جاری )شــروع مهر تا 9 دی 
۱4۰۲( نســبت به مدت مشــابه در سال کم بارش قبل، 
افزایش یا کاهشی نداشت و تقریباً برابری می کند؛ با این 
حال، در همین مدت شاهد افزایش ۲۰ درصدی خروجی 
آب از سدها به منظور تأمین آب شرب، کشاورزی، صنعت 

و نیازهای زیست محیطی بودیم.
در 99 روز ابتدایی سال آبی جاری، ۶ میلیارد و ۵۲۰ میلیون 
مترمکعب خروجی آب از سدهای کشور داشتیم، درحالی 
که این رقم در مدت مشــابه ســال قبل، ۵ میلیارد و 4۵۰ 

میلیون مترمکعب بود.
در همین مدت، میزان ورودی آب به ســدهای کشــور 4 
میلیارد و ۸9۰ میلیون مترمکعب بود. مقایسه این رقم با 
میزان خروجی آب از سدها، نشان دهنده نقش مؤثر داشتن 
مخازن بزرگ در ذخیره سازی آب و تخصیص مدیریت 
شــده آب به محل های مصرف در ســال های کم بارش 
اســت.در زنجیره کارون که ســدهای مخزنی کارون 4، 
کارون ۳، شــهید عباسپور، مسجد سلیمان و گتوند واقع 
شده، درحال حاضر مجموع ذخایر سدها 7 میلیارد و ۶۱۸ 
میلیون مترمکعب است که حدود نیمی از این ذخایر، در 

مخزن بزرگ سد گتوند ذخیره شده است.
در واقع با وجود سد گتوند، رهاسازی از سدهای بالادست 
بــه منظــور تأمین آب و تولید انرژی برق آبی با اطمینان 
صورت گرفته چرا که هر چه آب از ســدهای بالادســت 
رهاسازی شده، در مخزن بزرگ سد گتوند مهار و مدیریت 

شده و هیچ آبی از دسترس خارج نشده است.
در ســدهای تهران، ۸۵ درصد مجموع ظرفیت مخازن 
ســدها خالی است و تنها ۲77 میلیون مترمکعب ذخیره 
آب در تهران وجود دارد که تقریباً مشابه شرایط سال آبی 
گذشــته اســت، با این تفاوت که وضعیت سدهای شرق 
تهران از سال قبل وخیم تر و وضعیت سدهای غرب تهران 

از زمان مشابه سال قبل، کمی بهتر است
۶۰ درصد ظرفیت سدهای کشور خالی است ��

درحال حاضر، میزان ذخایر آبی سدهای ایران بالغ بر ۲۰ 
میلیارد و 7۰ میلیون مترمکعب است که نسبت به ذخایر 
سدها در زمان مشابه سال قبل ۱۸ میلیارد و ۵4۰ میلیون 
مترمکعب، رشدی ۸ درصدی دارد. با وجود ذخایر ۲۰.۰7 
میلیارد مترمکعبی، هم اکنون ۶۰ درصد ظرفیت سدهای 

کشور خالی و 4۰ درصد این ظرفیت پُر است.

الزام مدیریت منابع آبی ��
در همین رابطه رییس ســازمان هواشناســی با اشاره به 
اینکه عدم ذخایر برفی موجب نگرانی اســت، گفت: اگر 
بارش های فرا نرمال نیز رخ دهد، کم بارشــی سال های 
گذشــته جبران نمی شود و همچنان مدیریت منابع آبی 

حائز اهمیت است.
ســحر تاجبخش رئیس سازمان هواشناسی، گفت: نکته 
مهــم این اســت که حتی اگــر بارش های فرا نرمال نیز 
داشــته باشیم، کم بارشی های آذرماه و سال های گذشته 
جبران نمی شود و همچنان مساله مدیریت منابع آبی از 
اهمیت بالایی برخوردار است. همچنین مسئله نداشتن 
ذخیره برفی نیز بسیار نگران کننده است و در مجموع با 
توجه به چهار ســال خشکسالی پیاپی، وضعیت مناسبی 

پیش رو نیست.
وی دربــاره چرایــی عدم تحقــق پیش بینی ها طی ۶ 
ماه گذشــته مبنی بر فعالیــت جریان ال نینو، تاکید کرد: 
پیش بینی های هواشناســی مبتنی بر روش های ریاضی 
اســت و همان طور که از نام آن نیز مشــخص است این 
پیش بینی ها بر اســاس شواهدی که رصد می شوند، در 

نظر گرفته و اطلاع رسانی می شوند.
تاجبخــش افزود: به طور تقریبی از ابتدای اردیبهشــت 
مدل های هواشناســی پاییز و زمســتان مورد رصد قرار 
گرفتــه بــود که اغلب مدل هایی که اجرا و مدل هایی که 
از ســایر کشــورها دریافت کردیم، نشــان می داد که در 
خاورمیانه و از جمله ایران و به ویژه مناطق غربی کشور، 
احتمال بارش وجود داشــته اســت و تا شهریور هم این 
شــواهد وجود داشــت. احتمال افزایش بارش ها در پاییز 
و زمســتان بر اســاس این پیش بینی ها بود و در منطقه 
عرض های میانی که کشــور ما قرار دارد نیز احتمال ۶۰ 

تا 7۰ درصد بارش مناسب وجود دارد.
وی ادامه داد: بنابراین با همین ادبیات در شــورای عالی 
آب نیــز گزارش شــد و راهکارهایی کــه در دنیا برای 
پیش بینی ها وجود دارد و از آن ها اســتفاده می شــود، به 
چشــم ابزار به آنها نگاه می شــود؛ یعنی وسیله ای برای 
ارتقای فعالیت های مرتبط با این پیش بینی ها است. اساساً 
نمی توانیم اقدامات خود را بر اســاس پیش بینی ها انجام 
دهیم و باید ســناریوهای مختلفی در حوزه های مختلف 
همچون آب، کشــاورزی و محیط زیست تعریف شود تا 
نسبت به شرایط با برنامه و سناریوی در نظر گرفته شده 
در هر زمینه ای اقدامات مناســب انجام دهیم و اگر این 
پیش بینی ها محقق نشد با سناریوی بدبینانه پیش برویم.

سال 2۰23، گرم ترین سال کره زمین ��
تاجبخش تصریح کرد: به طور قطع همه ما تمایل داریم 
که پیش بینی ها محقق شود، اما در برخی مواقع اتفاقاتی 
در جو می افتد که پیش بینی پذیری را کاهش می دهد و 
یکی از این اتفاقات، افزایش دما اســت که ســال ۲۰۲۳ 
به گرم ترین سال تاریخ کره زمین تبدیل شد. این مساله 
موجب شد که الگوهای جو در منطقه خودمان که به دقت 
رصد کرده بودیم چندان با پیش بینی های اردیبهشــت 

مطابقت نداشته باشد.
رئیس ســازمان هواشناسی گفت: در ماه مهر نزدیک به 
۱۲ میلی متر از میانگین بارش بلندمدت، بارش بیشتری 
داشتیم. این میزان در آبان ماه به حد نرمال رسید، اما در آذر 
شرایط بسیار بدی داشتیم. آنچه که در آذر رخ داد موجب 
شد رکورد جدیدی در منطقه ما ثبت شود. همچنین نکته 
قابل توجه این است که ما تابستان گرمی را تجربه کردیم 
و گرم ترین پاییز را نیز در رکورد خود ثبت کردیم و شاید 

در آمار دمای زمستانی نیز همین نتایج را داشته باشیم.
تاجبخش خاطرنشــان کرد: در کل ســتون جوی، یک 
گرمای بی سابقه را داشتیم که در هیچ کدام از مدل های 
پیش بینی تا این اندازه دیده نشده بود که به نظر می رسد 

یکی از تأثیرات تغییر اقلیم در کشور باشد.
وی درباره شــرایط ایران در بهره گیری از فناوری های 
پیش بینی هوا، گفت: بســیاری از ادوات به روز دنیا را در 
کشور برای هواشناسی داریم، اما مساله مهم تراکم این 
شــبکه دیدبانی اســت. مطابق بررسی انجام شده در ۱۵ 
کشور توسعه یافته، متوسط ایستگاه های هواشناسی در 
کشورها حدود ۲۰ کیلومتر است، اما در کشور ما نزدیک 
به ۱۰۰ کیلومتر اســت؛ بنابرایــن اختلاف زیادی برای 
دریافت داده های پُرتراکم داریم. سازمان هواشناسی در 
زمان تنظیم برنامه هفتم توسعه تلاش زیادی داشت تا 
بتواند برای تقویت شبکه دیدبانی در قالب ۲ بند در برنامه 
گنجانده شود، اما در نهایت هیچکدام از بندهای موردنظر 

ما در برنامه ذکر نشد.
وی ابراز امیدواری کرد در برنامه بودجه سال آینده که در 
دستور کار است، موضوعات مرتبط با هواشناسی گنجانده 
شــود. مرکز پژوهش های مجلــس اختلاف قابل توجه 
اعتبارات ســازمان هواشناسی کشــور با سازمان های 
هواشناســی دیگر کشــورها را مورد مقایسه قرار داده و 
در مواردی اعتبارات بیش از ۱۰ برابر اعتبارات ســازمان 
هواشناســی در ایران است. اگر سالیانه یک هزار میلیارد 
تومان اعتبارات عمرانی سازمان هواشناسی تأمین شود 
می توانیم در مدت پنج ســال به داده های قابل توجهی 
در مســاله ایجاد شبکه دیدبانی و پیش بینی هواشناسی 

برسیم.
عدم مدیریت منابع آبی؛ موجب خشــکی دریاچه  ��

ارومیه
تاجبخــش دربــاره دریاچه ارومیه، اظهار داشــت: روند 
خشکی دریاچه ارومیه تقریباً از اواسط دهه ۸۰ آغاز شد 
و مربوط به سال های اخیر نیست. به طور قطع کم بارشی 
نیز در خشکی آن تأثیر داشته است، زیرا در سال 9۸ که 
بارش های مناسبی داشتیم و سیلاب هایی نیز رخ داد، تراز 
آب دریاچه ارومیه را نیز افزایش داد، اما مساله اصلی که 

بسیار مطرح شده، مدیریت منابع آبی است.
وی اضافه کرد: سدسازی های بسیاری که انجام شده و 
افزایش ســطح زیر کشت، همچنین پایین آمدن سطح 
تراز آب دریا و رعایت نکردن حقابه های زیست محیطی 
و موارد دیگر، عوامل بسیار مهم تری نسبت به کم بارشی 

و پیامدهای تغییر اقلیم بوده اند.
این مقام مسؤول در پاسخ به این که آیا اعتباراتی از سازمان 
مدیریت بحران به ســازمان هواشناسی تخصیص داده 
می شــود؟ گفت: در سال های گذشته در موضوع نجات 
دریاچه ارومیه، بخش کوچکی از اعتبارات مدیریت بحران 
به سازمان هواشناسی رسیده است، اما اصلی ترین موضوع 
ســازمان هواشناسی وظایفی اســت که در قانون های 
مدیریت بحران و هوای پاک به عهده ما گذاشــته شــده 
است. در این حوزه هنوز اعتباراتی را دریافت نکرده ایم و 
آنچه در حوزه پیشگیری انجام شده، بر اساس اعتبارات 

خودِ سازمان هواشناسی بوده است.
رئیس ســازمان هواشناسی درباره چگونگی پیش بینی 
آلودگی هوا و قدرت ســازمان هواشناسی در این زمینه، 
افزود: بر اســاس بنــدی از قانون هوای پاک، ما مکلف 
هستیم که شرایط پایداری جو را 9۶ ساعت پیش از وقوع 
به وزارت بهداشــت اعلام کنیم که این قانون نیز برای 

آلودگی های ناشی از سوخت فسیلی است.
وی گفت: در این زمینه، پیش بینی و اعلام هوای پایدار 
چندان دشوار نیست. اطلاعات موردنیاز وزارت بهداشت 
به آنها انتقال داده می شــود و پس از آن وزارت بهداشــت 
بایــد با برگزاری کمیته اضطرار برای آلودگی هوایی که 
پیش رو اســت، تصمیماتی اتخاذ کند. اما تا بخشــی که 
مربوط به ســازمان هواشناســی است، وظایف به خوبی 

انجام می شود.

دلیل پربارشی برخی کشورهای همسایه ��
وقوع بارش و تشکیل ابر، فرایندهایی هستند که در جو 
تعریفی مشــخص دارند. یکی از اصلی ترین عوامل در 
شــکل گیری شرایط ناپایدار جوی، وضعیت توپوگرافی، 
پســتی و بلندی های سطح زمین و میزان رطوبت است 
که می تواند منجر به بارندگی شود، اما اگر رطوبت وجود 
نداشته باشد وزش باد و خیزش گرد و غبار رخ می دهد. 
ترکیه در عرض های بالاتر از کشور ما قرار داشته، وسعت 
کمتری نسبت به ایران و دو منبع رطوبتی قابل توجه دارد 

و الگوی جوی آن با کشور ما متفاوت است.
هم مرز بودن کشورها به معنای سیستم های جوی مشابه 
نیست. میانگین بارش ترکیه سالیانه بیش از ۵۰۰ میلی متر 
و این رقم در کشور ما ۲۳۰ میلی متر است و دو کشور با 

دو اقلیم متفاوت هستیم.
شایعه جنگ اقلیمی ��

وی درباره شــایعات منتشرشــده مبنی بر جنگ اقلیمی، 
گفت: اگر کشــوری در جهان وجود داشــته باشــد که با 
بهره گیری از قدرتی زیاد، انرژی های سیستم های جوی 
را تحت کنترل خود قرار دهد، به طور قطع یک مســاله 
پنهانی نیست. آن قدر می تواند این قدرت را اشاعه دهد که 
بر همه جا حکومت کند، اما انرژی های سیستم های جوی 
بسیار زیاد است و این که ما با فرایندهای کوچک مقیاس 
بخواهیم آنها را تحت تأثیر قرار دهیم، امکان پذیر نیست.

رئیس سازمان هواشناسی تاکید کرد: اگر مقصود از جنگ، 
پیامدهای تغییر اقلیم و پیامدهای ناشی از افزایش دمای 
کره زمین باشد، کشورها می توانند به این مرحله از اختلاف 
نظر برسند، زیرا پیامدهای آن موجب کاهش منابع آبی 
می شود. همان طور که کشور ما یکی از اصلی ترین مناطق 
در زمین است که مشکل تنش آب دارد و بخشی از این 

تنش می تواند محتمل از پیامدهای تغییر اقلیم باشد.
کشــور برای چهارمین ســال متوالی شــرایط  ��

خشکسالی را تجربه می کند
ســخنگوی صنعت آب با بیان اینکه از ابتدای ســال آبی 
جاری تا 9 دی ماه، ورودی ســدهای کشــور مشابه سال 
گذشــته بوده اســت، بر ضرورت تداوم مدیریت صحیح 

مصرف آب تأکید کرد.
به گزارش وزارت نیرو، فیروز قاسم زاده سخنگوی صنعت 
آب کشور با بیان اینکه پیش بینی های پربارشی در فصل 
پاییز محقق نشــد و کشور برای چهارمین سال متوالی، 
شرایط خشکسالی را تجربه می کند، اظهار داشت: با توجه 
به عدم دریافت بارش های کافی تاکنون، بخش آب کشور 
بــا تنظیم برنامه مدیریــت منابع و مصارف حوضه های 
آبریــز و اجرای طرح های مناســب، در صدد تأمین آب 
مطمئن برای بخش های مختلف مصرف به ویژه بخش 

شرب است.
وی در خصوص خروجی سدهای کشور گفت: خروجی 
ســدهای کشــور از ۵.4۵ میلیارد مترمکعب در سال آبی 
گذشته به حجم ۶.۵۲ میلیارد مترمکعب رسیده است که 
نشانگر رشد ۲۰ درصدی میزان تأمین مصارف از محل 

سدها نسبت به سال گذشته است.
قاسم زاده موجودی مخازن سدهای کشور را در تاریخ 9 
دی ماه ۱4۰۲ با 4۰ درصد پرشدگی، معادل ۲۰.۰7 میلیارد 
مترمکعب عنوان کرد و گفت: این میزان در سال گذشته 
۱۸.۵4 میلیارد مترمکعب بوده که نشانگر ۸ درصد رشد 
نسبت به سال گذشته است. البته حجم سدها در مقایسه 
با متوسط ۵ سال گذشته دارای کاهش ۱۰ درصدی است.

ســخنگوی صنعت آب کشور، درصد پرشدگی سدهای 
پایتخت را ۱۵ درصد عنوان و خاطرنشــان کرد: مجموع 
۱۳ ســد مهم حوضه آبریز دریاچه ارومیه نیز حدود ۲4 
درصد پرشــدگی دارد که نســبت به سال آبی گذشته ۱۵ 

درصد کاهش داشته است.
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 هر زمان که حرفی و ســخنی بر علیه تمامیت ارضی و 
امنیت ملی ایران مطرح شده، واکنش ملت ایران بدون 
درنگ محکومیت آن، و حمایت از حدود و ثغور کشور و 
ایستادگی در برابر هر تهدیدی بوده است. فرقی نکرده 
و نمی کنــد کــه گوینده و یا صاحب آن نظر چه کس و یا 
کشور و قدرتی است، می خواهد ابرقدرتی باشد، یا مینی 
کشوری که با نفت و دلار در عرصه سیاست بازی می کند.

 نمونــه تــازه اش واکنش ایرانی ها به موضع گیری اخیر چین و بدنبال آن روســیه در 
مورد ســه جزیره ایرانی خلیج فارس و یک کم دور جنگ هشــت ســاله عراق بعثی با 
ایران! در صحنه بین الملل مانند همهٔ صحنه ها، بازیگران به منافع خود می اندیشــند 
و این یک اصل اساسی است که هر واحد سیاسی در سطح جهان باید حفظ، ارتقاء و 
نهادینه کردن منافع اش اولویت آن باشد. سیاست خارجی در صحنه بازی در روابط 
بین الملل بر این مبنا شکل می گیرد که حدود بازی تا کجاست، منافع ملیّ یک طرف 
تا کجا امکان پیشروی دارد و در آن سوی بازی، طرف مقابل تا چه حد و تا کدام نقطه 
می تواند مطمئن باشد که می تواند به بازی ادامه دهد بدون این که  منافع اش تضییع 
شود. واقعیت های عرصه بین الملل حکم می کند که این مؤلفه ها را هم در خودمان 
و هم در نزد بازیگر و  یا بازیگران دیگر بشناســیم و با یافتن نقطه اشــتراک، ســعی در 
تطبیق آن ها با یکدیگر معطوف به کســب بیشــترین منفعت نماییم.  نکته مهم دیگر 
در عرصــه بیــن الملل، باور واقعی بودن همهٔ بازیگران اســت. با این نگاه حتی رژیم 
غیر مسئول اسرائیل )تعبیر کوفی عنان دبیرکل پیشین سازمان ملل(، دولت طالبان 
و همین طور آمریکا و انگلیس و... واقعی اند و نمی شــود با نگاه آرمانی به آن ها نگاه 
کرد حتی اگر نخواهی و هر زمان دعا کنی سر به تن شان نباشد! منافع ملیّ محدوده 
خاصی ندارد و به همین دلیل نمی توان بازیگر و یا بازیگرانی را در صحنه روابط بین 
الملل نادیده گرفت. موفق ترین بازیگران بین المللی آن هایی هستند که این روابط را 
می شناسند و برای  بازی خود در عرصه  بین الملل به عنوان محلی برای تعامل بین 
المللی چارچوب تعریف کرده اند و قادرند تهدیدها را برای تأمین منافع ملیّ به فرصت 
تبدیل کنند و کار مهم تر آن ها نهادینه کردن این چارچوب هاســت که اصل عمده و 
اساسی آن،  شناور بودن منطبق بر بازی دیگر بازیگران است.    سیاست خارجی ایران 
بویژه در بحث تمامیت ارضی و امنیت ملی همیشه از حمایت قوی مردمی برخوردار 
بوده اســت ولی این انتقاد در همهٔ دولت ها به تمام به آن وارد اســت که قادر نیســت 
بواســطه ایدئولوژی زدگی و نگاه های حزبی و جناحی از مؤلفه های قدرت که ایران 
اغلب آن ها را به کمال دارد، در عرصه سیاســت خارجی اســتفاده کند.اهداف سیاست 
خارجی باید برحســب منافع ملیّ تعریف شــوند و منافع ملیّ بر حســب قدرت تعریف 
می شــود. قدرت و منافع ملیّ دو مفهوم اصلی و کلیدی اســت و در این میان آن چه 
مهم است، تفکیک بین »آن چه هست« و »آن چه باید باشد«، یعنی واقعیت و آرمان! 
می باشد. علمای سیاست خارجی از جمله مورگنتا هشت عامل اصلی را به عنوان زیر 
بنای قدرت ذکر کرده است: ۱- موقعیت جغرافیایی ۲- وجود منابع طبیعی ۳- ظرفیت 
صنعتی 4- وضعیت آمادگی نظامی ۵-جمعیت ۶- خصوصیات ملیّ 7- روحیه ملیّ 
و  ۸ - کیفیت دیپلماسی.ایران با آن که از هشت عامل زیر بنایی قدرت، هفت عامل را 
حداقل در فاز منطقه ای در سطح بالا دارد، این نقد به آن وارد است که دیپلماسی آن 
طی دهه ها نتوانســته این مؤلفه های قدرت را بکار بگیرد و یک هژمونی پیش برنده 
مبتنی بر منافع ملیّ داشته باشد و علت اصلی آن نیز نگاه آرمانی به جای واقع گرایی 

و حزب و جناح گرایی در همهٔ امور از جمله سیاست خارجی است.

چالش اصلی سیاست خارجی ایران
یادداشت

8 هـفـتـهنــامـه

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

بیست و ششمین همایش رتبه بندی شرکت های برتر ایران با حضور وزرای اقتصاد و صمت و معرفی 
برترین شرکت های کشور در محل سالن همایش های بین المللی سازمان صدا و سیما برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت صنعتی بیست و ششمین همایش رتبه بندی شرکت های 
برتر ایران با حضور عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت، ســید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصاد، مجید عشــقی، رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، علی استادهاشمی رئیس کل بیمه 
مرکزی ایران، بابک احمدی رئیس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، محمدرضا 
موثقی نیا رئیس هیات عامل ایمیدرو، دکتر علی آقامحمدی، مازیار حسینی معاون اقتصادی و امور 
مجامع بنیاد مستضعفان و میثم مظفر رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شورای اسلامی شهر تهران 
برگزار شد.در ابتدای این همایش مصطفی مؤمنی مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی ضمن خوش 
آمد گویی به میهمانان همچنین مدیران شرکت های برتر ایران با تشریح بخشی از روند رتبه بندی 
داشت: رویدادهایی همچون رتبه بندی شرکت های برتر ایران در راستای توسعه فضای کسب و 
کار همچنین تولید اطلاعات موثق و دقیق به منظور شفاف تر شدن فعالیت ها در این حوزه برگزار 
می شود همچنین نتایج این رتبه می تواند امکان دست یابی به تحلیل های مورد نظر را فراهم سازد 
و این همایش با چنین کارکردهایی دنبال می شود.مؤمنی با اشاره به سبقه برگزاری همایش رتبه 
بندی در طول بیش از ربع قرن اضافه کرد: تلاش خواهیم کرد در سال های آتی شاخص های دیگری 
را به 33 شاخص فعلی رتبه بندی اضافه کنیم و هدف از اضافه کردن این شاخص ها جامع تر شدن 

روند انتخاب برترین شرکت هاســت.در ادامه مجید درویش دبیر بیست و ششمین همایش رتبه 
بندی شــرکت های برتر ایران گزارشــی از روند برگزاری این همایش همچنین نحوه رتبه بندی 
شرکت ها بر اساس شاخص های مورد نظر ارائه داد و در پایان از برترین شرکت ها بر اساس رتبه 
بندی صورت گرفته تجلیل به عمل آمد.بر این اساس شرکت های نفت ستاره خلیج فارس، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )هلدینگ(، پالایش نفت اصفهان، پالایش نفت بندرعباس، سرمایه گذاری 
غدیر، گروه گسترش نفت و گاز پارسیان، ایران خودرو، فولاد مبارکه اصفهان، بانک ملت و بانک 
رفاه کارگران به عنوان رتبه های اول تا دهم ۱۰۰ شرکت برتر کشور در بیست و ششمین همایش 

رتبه بندی شرکت های برتر ایران معرفی شدند.
وزیر اقتصاد مطرح کرد: تلاش برای پیوستن شرکت های ایرانی به لیست ۵۰۰ شرکت برتر  ��

جهان 
همچنین سیداحســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در بیســت و ششــمین همایش 
شــرکت های برتــر ایران )رتبه بندی IMI-100( کــه روز 2 بهمن ۱۴۰2 در مرکز همایش های 
بین المللی صدا و سیما برگزار شد، گفت: اقتصاد ایران در طول ۶ سال اخیر با دشواری های داخلی 
و خارجی مهمی روبرو بود. بخش مهمی از دشواری های خارجی همچنان پابرجاست و در بخش 
دیگری به برکت سیاســت های رئیس جمهور گشــایش هایی ایجاد شــده است.وی ادامه داد: 
دشواری ها و موانع زیادی پیش پای تولیدکنندگان است. به همین دلیل ما در این وزارتخانه روی 

دو کلیدواژه تسهیل و تامین  متمرکز شدیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به رشد اقتصادی 
مثبت در ماه های اخیر به طور متناوب گفت: اقتصاد ایران مجموعا از دام رکود و رشد اقتصاد پایین 
جهیده و خارج شده است . البته برای افزایش چشمگیر تولید ملی و ارتقای درآمد سرانه مردم هنوز 
راه زیادی در پیش داریم. نرخ رشد سرمایه گذاری داخلی و خارجی در سال ۱۴۰۱ قابل مقایسه با 
دوره دوم تحریم و ساله های ۱3۹۹ و ۱3۹8 و قبل از آن نیست.وی با اشاره به راه اندازی درگاه 
ملی مجوزها برای تســهیل در ورود کســب و کارها به محیط کار گفت: امسال تسهیل را در مقطع 
تداوم فعالیت و روان شدن چرخ برای بازیگران بالفعل صنعت دیدیم. خاندوزی با بیان اینکه قهر 
با تولید پیش از این در نظامات اداری وجود داشت که این قهر، موجی از دست انداز و سرعت گیر 
را در مســیر تولیدکنندگان قرار می داد و تولید پرهزینه می شــد.وی با بیان اینکه در ابتدای سال 
جاری مصوبه ای در هیات وزیران داشتیم که باید به صورت شفاف مقررات در درگاه ملی به تولید 
کنندگان و صادرکنندگان اعلام شــود، گفت: در ۱۰ ماهه ۱۴۰2 نســبت به مدت مشابه سال قبل 
بخش نامه های حوزه تجاری و گمرکی ۵۰ درصد کاهش داشته و برای سال آینده نیز این وضعیت 
ادامه خواهد داشت. خاندوزی افزود: در سال گذشته متوسط رشد واقعی بخش صنعتی حدود ۴ 
تا ۵ درصد در نوسان بود، اما میزان فروش شرکت های بزرگ حدود ۱8 درصد رشد کرده است. 
وزیر اقتصاد گفت: در سال گذشته 28 درصد تامین مالی جدید از طریق بازار سرمایه انجام شد 

و برنامه امسال تحقق تامین مالی ۵۰۰ هزار میلیارد تومانی از طریق بورس است.

 بیست و ششمین همایش رتبه بندی شرکت های برتر ایران برگزار شد

معرفی برتـر ین شـرکت هـای کشور

پایانِ 
استعفای 
پرحاشیه!

در سازمان سنجش چه خبر است؟
ماده )۱۱( و استفساریه آن چه می گوید؟

در ماده )۱۱( قانون رسیدگی به تخلفات و جرائم 
در آزمون های سراســری آمده که »چنانچه با 
بررســی های فنی و علمی، بین نمرات و رتبه 
اکتســابی داوطلبی و ســوابق تحصیلی وی 
مغایرت های غیرمتعارف مشــهود و اساســی 
از قبیــل عــدم تطابق معدل دیپلــم و دوره 
پیش دانشــگاهی با نمره و رتبه اکتســابی در 
آزمون وجود داشــته باشد، با تأیید هیأت های 
بدوی رســیدگی بــه تخلفــات در آزمون ها 
از داوطلــب از یــک یا چنــد درس عمومی و 
اختصاصــی امتحان مجــدد به عمل می آید. 
تعییــن وضعیت نهایی آزمون این داوطلب، بر 
اساس نتایج حاصل از امتحان مجدد بر عهده 

هیأت های بدوی می باشد.«
در این ماده روی عبارت »داوطلب« تردید ایجاد 
شــد، آیا »داوطلب« همان »دانشجو« است؟ 
و آیا هیأت های بدوی رســیدگی به تخلفات 
می تواند تخلفات »دانشجو« را رسیدگی کنند 
یا حوزه اختیارات او براســاس این ماده صرفاً 
درباره »داوطلب« اســت؟ برهمین اســاس 
۲9 مــرداد ۱4۰۱ در »طرح استفســاریه ماده 
)۱۱( قانون رســیدگی به تخلفات و جرائم در 
آزمون های سراســری« عنوان شد که »واژه 
»داوطلب« صرفاً به افراد تا زمان پذیرش نهایی 
در دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی اطلاق 
می گردد و افراد پس از پذیرش در دانشگاه به 

وصف »دانشجویی« متصف خواهند شد.«
جنگ بیانیه ها میان ســازمان سنجش و  ��

دیوان عدالت اداری
براساس این استفساریه آن گروه از دانشجویان 
باید برای ادامه تحصیل به دانشگاه برمی گشتند، 
چیزی که سازمان سنجش با آن مخالف بود و 
همین مخالفت سبب صدور انفصال از خدمت 
رئیس این سازمان شد. دیوان عدالت اداری در 
اطلاعیه ای برای انفصال از خدمت پورعباس 
نوشــت: »دیوان عدالــت اداری طی حکمی 
انفصــال از خدمت عبدالرســول پورعباس، 
رئیس ســازمان ســنجش آموزش کشور را به 
دلیــل عدم اجرای حکم بازگشــت موقت به 
تحصیل تعدادی از داوطلبان شبهه دار کنکور 

اعلام کرد.«
با صدور این حکم سازمان سنجش اعلام کرد، 
براساس رأی هیأت مربوطه، قبولی این گروه از 
افراد در سنوات گذشته در دانشگاه ابطال شده، 
بنابراین افراد مذکور حین صدور دستور موقت 
توسط قاضی محترم دانشجو نبوده اند و اگر ورود 

این افراد با دستور موقت به دانشگاه ها و با سوء 
برداشــت از قانون استفساریه مجلس شورای 
اسلامی میســر گردد به خودی خود مشمول 
قانون تفســیری خواهند شد. لذا از قوه قضائیه 
و دیــوان عدالت اداری انتظار می رود به جهت 
رعایت عدالت آموزشی و پیشگیری از از ورود 
افراد فاقد صلاحیت علمی در رشته های خاص 
مانند پزشکی به دانشگاه ها که در آینده سلامت 
عمــوم مردم در گــرو صلاحیت های علمی و 
تخصصی آنها خواهد بود، آرای صادره مطابق 

قوانین و مقررات مورد تجدیدنظر قرار گیرد.
در ادامه دیوان عدالت اداری مجدد اطلاعیه ای 
صادر کرد و نوشت: »صدرو حکم عبدالرسول 
پور عباس، رئیس ســازمان سنجش و آموزش 
به دلیل اســتنکاف از اجرای دســتور موقت 
دیــوان عدالت اداری و عدم حضور برای دفاع 
و ارائه دلایــل، علیرغم صدور دعوتنامه های 
متعدد بوده است..... دیوان عدالت اداری با این 
استدلال که اجرای رأی هیات تخلفات مبنی 
بــر لغو قبولی شــاکی از ادامه تحصیل، چون 
موجب عقب ماندگی تحصیلی شــاکی خواهد 
شــد و جبران آن غیر ممکن یا مشکل خواهد 
شد اقدام به صدور دستور موقت تا تعیین تکلیف 

نهایی نموده است.«
البته صدور این دستور موقت برای نفرات دیگر 
با وضعیتی مشــابه مجدد تکرار شد، طوری که 
۲۱ مرداد ۱4۰۲ محمدحســین حاجیلو، قائم 
مقام سازمان سنجش آموزش کشور از صدور 
۵ دستور موقت جدید برای بازگشت به تحصیل 
داوطلبان شبهه دار سال ۱4۰۰ و قبل از آن که 
در هیئت بدوی و تجدیدنظر قانون رسیدگی به 
تخلفات آزمون های سراسری با رأی قطعی به 
عنوان مردود علمی شناخته شدند، توسط دیوان 
عدالت اداری خبر داد. حاجیلو در مورد وضعیت 
علمی این داوطلبان، گفت: »نتایج بررسی ها و 
همچنین نتایج آزمون های مجدد این داوطلبان 
برای مردم نگران کننده خواهد بود و در صورت 
ضرورت بخشی از آنها منتشر می شود، ولی فقط 
برای نمونه در مورد یکی از داوطلبانی که دستور 
موقت برای آنها صادر شــده اســت، در درس 
ریاضی نمره وی در آزمون سراســری ۱4۰۰، 
77 درصد بوده است که در آزمون های مجدد 
نمره منفی را کسب کرده و در سایر دروس نیز 

نتایج مشابه به دست آمده است.«
علیرغــم همه این بیانیه هــا ۲9 مرداد ۱4۰۲ 
امین حســین رحیمی وزیر دادگستری اعلام 
کرد که »حکم انفصال رئیس سازمان سنجش 

سوءتفاهم حقوقی بوده و این مسئله رفع شده 
است.«

اعتقاد به برگشت مشکوکین به تقلب! ��
درست است که حکم انفصال از خدمت رئیس 
ســازمان سنجش رفع شــد اما با حکم دیوان 
عدالــت اداری روز بــه روز به تعداد افرادی که 
می توانســتند به تحصیل در دانشگاه برگردند 
اضافــه می شــد، آن هم کســانی که هیات 
رسیدگی به تخلفات سازمان سنجش آن ها را 
مردود علمی تشــخیص داده بود؛ در ادامه این 
روند مشــخص شد حدود ۳۵ نفر از کسانی که 
آزمون آن ها شــبهه دار بود توانســته اند چنین 
حکمی بگیرند و به تحصیل خودشــان ادامه 
بدهند، مســئله ای از طرف رئیس ســازمان 
ســنجش بدون پاسخ نماند. پورعباس در متن 
نامه اســتعفای خود نوشت: »حدود دو سال از 
خدمت در ســازمان سنجش آموزش کشور با 
پدیده بازگشــت متخلفین کنکور ســال های 

۱4۰۰ و ماقبل از آن مواجه بودیم...«
او در نامه اســتعفای خود نوشت: »ولی نظریه 
عطف به ماســبق نشدن استفساریه در موارد 
مختومه، با برداشــت های متفاوت روبرو شد و 
اعتقاد دیوان عدالت اداری به برگشــت همه 
مشکوکین به تقلب است که قبلًا در هیات های 
بدوی و تجدیدنظر مستقر در سازمان و شعبات 
بدوی و تجدیدنظر دیوان به طور قطعی محکوم 
شده اند...هم اکنون تعداد زیادی دستور موقت 
مبنی بر برگشت به تحصیل این افراد صادر شده 
اســت. از آنجا که عمل به احکام دیوان لازم و 
ضروری است و از سوی دیگر سازمان سنجش 
عمــلًا توانایی اجراء این حجم از برگشــت به 
تحصیل متقلبان را ندارد، تصمیم به کناره گیری 
از ریاســت سازمان گرفته تا شرایط برای فرد 

دیگر جهت اجرای احکام صادر شــده، فراهم 
شود.«

خودتان هم همین کا را کردید! ��
توضیحات پورعباس برای اســتعفا از سازمان 
سنجش توسط دیوان عدالت اداری بدون پاسخ 
نماند، دیوان با صدور اطلاعیه ای در بخشــی 
از آن درباره حواشی اخیر بازگشت به تحصیل 
گروهی از افرد که دارای آزمون شبهه دار بودند 
نوشــت: »در خصوص ادعای رییس محترم 
سازمان سنجش و آموزش کشور در متن استعفا 
مبنی بر اینکه سازمان سنجش توانایی اجرای 
این حجم از برگشــت به تحصیل متقلبان را 
ندارد ذکر این نکته ضروری اســت اولًا افراد 
موضــوع احکام دیــوان عدالت اداری متقلب 
نیســتند و دلیلی نیز بر وجود تقلب توسط آنان 
تاکنون ارائه نشده است. ثانیاً: چگونه است که 
بیش از ده برابر همین افراد با همین شرایط به 
موجب استفساریه مجلس با مجوز آن سازمان 
جهت اشــتغال به تحصیل به دانشــگاه ها راه 

پیدا کرده اند؟«
نباید کســی را به صرف ظن از تحصیل  ��

محروم کرد
جدال بیانیه ای سازمان سنجش و دیوان عدالت 
اداری چیزی نبود که مجلس شورای اسلامی 
از آن عقب بماند، امروز نصرالله پژمانفر، رئیس 
کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس در 
واکنش به استعفای رئیس سازمان سنجش در 
گفت وگویی به میزان گفت: »آقای پورعباس 
در استعفانامه خود به حمایت از متقلب از طرف 
مجلس و دستگاه قضایی اشاره کرده است که 
تهمت و قابل پیگیری است و اگر مسیر نسبت 
دادن نــاروا به مجلس و قوه قضاییه ادامه دهد 

ما نیز از او شاکی خواهیم شد.«

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار

گروه اجتماعی: علیرغم اســتعفای رئیس سازمان سنجش او بر 
حاشیه های استعفای خود پایان داد و بازگشت خود به سازمان 

را تأیید کرد.
 اســتعفایی که عمری کمتر از دو ماه داشــت، حالا رئیسی که 
گفته بود به دلیل بازگشت به تحصیل برخی داوطلبان مشکوک 
به تقلب در کنکور استعفا داده است مجدد به سازمان سنجش 
برگشته است، دلیل استعفای دو ماه قبل عبدالرسول پورعباس 
که مشــخص اســت اما این که او چرا قانع شــده مجدد رئیس 
ســازمان سنجش باشد معلوم نیست، آیا مشکلات او با احکام 
دیوان عدالت اداری بر سر بازگشت به تحصیل برخی داوطلبان 

مشکوک به تقلب در کنکور رفع شده است؟
ماجرای استعفا از کجا شروع شد؟ ��

استعفای عبدالرسول پورعباس، رئیس سازمان سنجش، ریشه 
در چندماه قبل دارد، جایی که گفته شد تعدادی از دانشجویان 
علیرغم شــبهه دار بودن آزمون سراســری آن ها همچنان در 
دانشــگاه ها مشــغول تحصیل هســتند، این جملات را هم 
محمدعلــی زلفــی گل، وزیر علوم تحقیقات و فناوری به زبان 
آورد، موضوعی که ســازمان ســنجش بلافاصلــه درباره آن 

اطلاعیه نوشت.
اما ماجرا به همین اطلاعیه و رأی هیأت های بدوی رســیدگی 
به تخلفات ختم نشده بود، گروهی از دانشجویانی که سازمان 
ســنجش به دلیل شــبهه دار بودن آزمون سراســری آن ها، از 
این افراد آزمون مجدد گرفته بود و آن ها نتوانسته بودند برای 
ادامه تحصیل حدنصاب علمی را کســب کنند به کمیســیون 
اصل 9۰ مجلس شــکایت کردند، شکایتی که منجر به صدور 
استفســاریه ای شد؛ بر اساس این استفساریه، قانون رسیدگی 

به تخلفات کنکور شامل دانشجویان نمی شود.


